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Tortosa fa possible a les 
urnes la suma pel canvi

 Meritxell Roigé obté una victòria curta, perd 
un regidor i ho té difícil per pactar amb ERC

 Movem inicia els contactes per configurar un 
govern progressista alternatiu 

Adam Tomàs 
revalida la 
majoria i 
l’amplia als 
16 regidors
Esquerra d’Amposta aconsegueix 
uns resultats històrics a la capital del 
Montsià. Som Amposta és la segona 
força, per davant del PSC i Junts.
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L’ÚLTIM DIA de campanya, l’alcaldes-
sa i candidata de Junts per Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va demanar a la ciutadania 
que fes una aposta per un govern fort, 
liderat per la llista més votada. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, Roigé va 
fer una crida al vot útil i va rebutjar un 
possible “govern de pedaços”. Un govern 

de diversos partits que potser ara sí que 
acceptaria, ja que amb els set regidors 
de Junts per Tortosa no en té prou per 
governar amb una majoria forta. Roigé 
va afirmar que no li preocupava que la 
majoria de forces polítiques parlessin de 
la necessitat d’un canvi a Tortosa. Així, 
quant a possibles pactes, va remarcar 

que no tenia cap preferència, i només 
va limitar-se a dir que volia una majo-
ria forta i amb lideratge, cosa que final-
ment no ha obtingut. Això sí: va llançar 
un últim retret  cap als republicans, per-
què, segons Roigé, durant la campanya 
s’han volgut desentendre del govern ac-
tual entre el PDeCAT i ERC.  G.M.

Roigé rebutja en campanya un govern de pedaços

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Les esquerres ja exploren les vies 
per fer possible el canvi a Tortosa

 Roigé guanya les eleccions, però Jordan mou fitxa 
per aglutinar el canvi al voltant de Movem Tortosa

 Junts només sumaria amb Esquerra, però Faura 
reconeix Movem com ‘el guanyador’ del 26-M

Les forces d’esquerres de Tor-
tosa ja han començat a treba-
llar per explorar les vies que 
facin possible un canvi de cicle 
a l’Ajuntament, després de les 
elecions municipals del 26-M. 
Un canvi en què podrien parti-
cipar, d’alguna manera o altra, 
Movem Tortosa, ERC-Tortosa 
Sí, el PSC i la CUP; i que fins 
i tot Ciutadans podria veure 
amb bons ulls. En principi, la 
data límit és la del proper 15 
de juny, que és quan es farà la 
constitució dels nous consis-
toris sorgits de les urnes.
Junts per Tortosa va guanyar 
les municipals del 26-M a la 
capital del Baix Ebre amb set 
regidors. Movem Tortosa ha 
sigut la segona força, amb cinc 
regidors, mentre que Esque-
rra-Tortosa Sí s’ha quedat amb 
els quatre regidors que tenien 
actualment el repubicans. 
El PSC també manté els tres 
mateixos regidors. Tot seguit, 
Ciutadans ha entrat per pri-
mera vegada a l’Ajuntament 
de Tortosa, amb un regidor. I 
la CUP manté a Xavier Rodrí-
guez com a únic regidor. 
Però els set regidors de Junts 
per Tortosa no són prou per-
què Meritxell Roigé puga go-
vernar en solitari, tot i que 
l’actual alcaldessa va fer una 
primera declaració força opti-
mista, la mateixa nit electoral. 
La realitat, però, és que Mo-
vem podria liderar un govern 
de canvi que desbanqués a 
Roigé de l’alcaldia. En saber-se 
els resultats, el candidat Jordi 

Jordan va afirmar que es posa-
rien a treballar per afavorir el 
canvi que ha reclamat durant 
tota la campanya, amb les ne-
gociacions oportunes amb la 
resta de forces polítiques. “Fa 
quatre anys ja vam ser la sor-
presa, i esta vegada som l’únic 
partit que creix a l’Ajunta-
ment, després d’explicar per 
activa i per passiva que Tor-
tosa necessita un canvi”, va 
remarcar Jordan. “A més, tots 
els partits que també deien 
que apostaven per un canvi, 
en el seu conjunt, també han 
augmentat en percentatge i en 
vots”,  va afegir-hi per desta-
car que el missatge a favor del 
canvi és molt clar a Tortosa. 
Mentrestant, a la seu elec-
toral d’Esquerra-Tortosa Sí 
no podien amagar una certa 
decepció, ja que durant els 
darrers mesos havien confiat 
en obtenir uns millors resul-
tats. El candidat Xavier Fau-
ra va dir que era el moment 
d’analitzar els resultats abans 
de decantar-se per un o altre 
pacte. Això sí, va sorprendre 
quan va dir que Movem era “el 
guanyador” de la nit electoral. 
“Ha guanyat en vots i en regi-
dors, i ha sabut transmetre el 
missatge de canvi millor que 
nosaltres, i la ciutadania els ha 
premiat”, va dir Fura.
També s’esperaven millors re-
sultats al PSC de Tortosa. Tant 
Ciutadans com la CUP han ga-
rantit la presència d’un regi-
dor a l’Ajuntament de Tortosa. 
El candidat de la CUP, Xavier 
Rodríguez, va voler reiterar 
que els vots dels cupaires ser-
viran per acabar amb el go-
vern convergent de Tortosa. 

Un moment de l’atenció de Jordan als mitjans de comunicació. //  ARXIU C21.

Albacar, a favor del canvi per millorar
L’endemà de les eleccions, Miquel Alba-
car va celebrar l’entrada de Ciutadans a 
l’Ajuntament de Tortosa, com a cinquena 
força. De fet, va remarcar que només s’han 
quedat a un centenar de vots d’obtenir el 
segon regidor. Durant una entrevista a Ca-
nal 21 Ebre, Albacar va dir que el seu objec-
tiu és poder impulsar actuacions en favor 
de tota la ciutadania. A més, es va mostrar 
partidari d’afavorir “un canvi per millo-
rar”. En este sentit, Albacar no va amagar 
que donaria suport a Jordi Jordan, si Mo-

vem acceptés liderar este canvi, a més de 
garantir la neutralitat dels espais púbics i 
una rebaixa del 10% en les retribucions de 
càrrecs polítics i personal de confiança. 
En canvi, aritmèticament hi ha la possibili-
tat que Meritxell Roigé tingués els 11 regi-
dors que marquen la majoria absoluta amb 
un pacte entre Junts per Tortosa, el PSC i 
Ciutadans. Un acord que alguns represen-
tants de la dreta tortosinista fa setmanes 
que defensen en privat. Però, d’entrada, és 
un pacte que Albacar no contempla.  

Gustau Moreno
TORTOSA
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 Els republicans no han pogut fer oblidar que van 
preferir el pacte amb Bel, en lloc d’assolir l’alcaldia 

 La consulta del monument i acceptar la 
designació de Roigé, altres errades d’Esquerra

POLÍTICA 

Només crits de victòria a les seus electorals de Roigé i Jordan
L’escenari polític que havia 
de dibuixar-se a Tortosa era 
una de les grans incògnites 
d’aquestes eleccions munici-
pals. I fins a la mitjanit no es 
van resoldre tots els dubtes. 
Era en aquesta hora quan els 
militants de Junts per Torto-
sa rebien una Meritxell Roigé 
emocionada, amb crits com 
“alcaldessa, alcaldessa!”. 
I és que Junts per Tortosa 
va situar-se com la prime-
ra força amb 4.357 vots i set 
regidors. Un resultat, però, 
inferior als últims comicis, 
quan CiU va obtenir vuit re-

gidors. Per tant, Roigé ne-
cessitarà el suport d’altres 
forces per poder governar. I 
la mateixa nit electoral ja va 
deixar la porta oberta a ERC. 
Precisament, l’altra cara de 
la moneda va ser Esquerra, 
que va reconèixer no com-
plir amb les expectatives, si-
tuant-se com a tercera força 
i amb quatre regidors.
També amb crits (“alcalde, 
alcalde!”) rebien al candidat 
de Movem Tortosa, Jordi 
Jordan. Ha estat la candida-
tura que creix més a la ciutat 
per segona vegada consecu-

tiva, i és la primera força de 
l’oposició amb cinc regidors. 
El PSC es manté amb tres re-
gidors. Un resultat més agre 
que dolç per als socialistes.
Ciutadans s’estrena a l’Ajun-
tament amb Miquel Albacar, 
satisfet amb un resultat que 
permetrà “fer una Tortosa 
per a tots”. La CUP manté el 
seu regidor, tot i que es queda 
lluny de les seves aspiracions. 
El PP ha perdut el regidor 
que tenia i Primàries Tortosa 
no ha obtingut representació. 
Escenari polític complicat, a 
Tortosa.  SÍLVIA ALARCÓN.

Els tres ‘pecats’ d’ERC a Tortosa

Esquerra-Tortosa Sí, la can-
didatura encapçalada per Xa-
vier Faura, ha obtingut este 
26-M els mateixos quatre re-
gidors que els republicans van 
assolir ara fa quatre anys amb 
Josep Felip Monclús al cap-
davant. Amb una participa-
ció superior (66,38%, davant 
del 59,27% del 2015), ERC ha 
pujat del 16,75% al 19,67%, tot 
passant de 2.261 vots a 2.952 
vots. De fet, s’ha quedat a 161 
vots de prendre-li el setè regi-
dor a Junts per Tortosa. Però  
són uns resultats clarament 
insuficients, i més quan es 
pensava que Faura era el can-
didat que podia eixamplar la 
base del partit a Tortosa. Els 
republicans no defugeixen 
l’autocrítica, però el cert és 

que el projecte d’ERC-Tor-
tosa Sí arrossegava almenys 
tres pecats originals heretats 
de l’últim mandat.

L’acord amb Bel
En primer lloc, cal recordar 
que ara fa quatre anys el con-
vergent Ferran Bel va poder 
conservar l’alcaldia gràcies a 
un acord de governança amb 
ERC, i que després els repu-
bicans van acabar entrant al 
govern municipal. I això, tot 
i que Monclús havia dit du-
rant la campanya que no seria 
“la crossa” de CiU. Per tant, 
Monclús va preferir no ser 
l’alcalde de Tortosa, tal i com 
li havien proposat Movem i 
el PSC, sinó que va preferir 
pactar amb Bel, que durant el 
mandat 2011-2015 havia go-
vernat amb majoria absoluta 
i amb reiterats menyspreus 
cap a ERC (el seu soci de go-

vern el 2007-2011) i la resta 
de forces de l’oposició. A can-
vi, Bel va acceptar exigències 
d’ERC com la nova piscina o 
la reforma del pont de l’Estat. 
Però només el PDeCAT ha 
sabut traure rendiment elec-
toral al Win Complex Espor-
tiu,  i les obres del pont van 
ser tan polèmiques que ni tan 
sols s’han arribat a inaugurar. 
Amb tot, Junts per Tortosa no 
ha dubtat a fer vídeos electo-
rals en què apareix el pont.

La consulta del monument
En lloc de gaudir de l’alcaldia 
i de forçar un relleu a CiU, 
Monclús va donar un im-
portant baló d’oxigen a Bel 
i a Meritxell Roigé, la seua 
hereva natural. Però esta no 
és l’única errada de càlcul 
d’ERC. També va ser-ho do-
nar suport a la consulta so-
bre el monument franquista 

de la Batalla de l’Ebre, que va 
resultar ser una aixecada de 
camisa de Bel als republicans. 
ERC sempre havia defensat la 
retirada del monument; per 
tant, Esquerra va perdre la 
consulta i, en realitat, CiU no 
pensava reinterpretar un mo-
nument que no és ni propietat 
ni competència municipal.

El relleu a l’alcaldia
El tercer pecat original d’ERC 
va ser haver acceptat el relleu 
a l’alcaldia, quan al febrer 
del 2018 Bel va cedir el bas-
tó a Roigé. A partir d’aquell 
moment, la nova alcaldessa 
tenia més d’un any per pre-
parar les eleccions, amb tota 
la maquinària institucional i 
propagandística de l’Ajunta-
ment i dels mitjans de comu-
nicació afins al seu servei.  En 
este context, ERC podria ha-
ver trencat el pacte de govern 

amb el PDeCAT, tot al·legant 
que Bel no havia complert la 
seua paraula d’esgotar tot el 
mandat. Si volia, tenia per en-
davant més d’un any per fer 
oposició a Roigé des de fora 
del govern, i per dedicar-se 
a preparar les eleccions amb 
Faura, un candidat que va ge-
nerar veritable pànic entre les 
files postconvergents, quan 
va fer-se públic que creava la 
plataforma Tortosa-Sí i que 
es postulava com a cap de llis-
ta d’Esquerra. Faura es veia 
aleshores com un rival terri-
ble per a la delfina de Bel, ja 
que podia menjar-li terreny 
electoral pel flanc indepen-
dentista, però també pel cen-
tre-dreta. Però el tercer error 
de càlcul dels republicans va 
ser quedar-se al govern, cada 
cop més diluïts en un aparell 
propagandístic que només ha 
remat pel PDeCAT.   

GUSTAU MORENO
TORTOSA

Una imatge de la celebració de Roigé. // Foto: ARXIU C21.
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El candidat d’Enlairem Delte-
bre i ja alcalde electe, Lluís So-
ler, no només va guanyar per 
segona vegada les eleccions 
municipals, sinó que va acon-
seguir una àmplia majoria ab-
soluta d’11 regidors, tres més 
que els assolits en els comicis 
de 2015. Després d’una dispu-
tada campanya electoral, Joan 
Alginet i Més Deltebre-ERC 
serà el principal grup a l’opo-
sició amb cinc regidors, tres 
més que els aconseguits per 
Esquerra ara fa quatre anys, 
quan Gervasi Aspa va perdre 
l’alcaldia. En canvi, el PSC, 
amb Aleix Ferré, s’enfonsa en 
perdre quatre regidors, tot 
convertint-se en la tercera i 
última força amb només un 
regidor. Es queden sense re-
presentació el PP i la CUP, en 

perdre les dues formacions el 
regidor i la regidora que te-
nien, respectivament. De fet, 
el PP ni tan sols havia presen-
tat candidatura aquest 26-M, 
tot un símptoma del procés 
de liquidació del Partit Popu-
lar a les Terres de l’Ebre. I és 
que, no fa massa anys, el PP 
va arribar a tenir l’alcaldia de 
Deltebre en la figura de Joan 
Bertomeu, i durant els darrers 
anys el partit s’ha controlat te-
rritorialment no des de Torto-
sa, sinó des de Deltebre.

Eufòria de Soler
La nit de les eleccions, la seu 
d’Enlairem Deltebre celebra-
va amb eufòria els resultats 
aconseguits. Soler va mostrar 
la seva satisfacció per haver 
aconseguit la confiança majo-
ritària dels veïns amb una ma-
joria forta, que permetrà do-
nar continuïtat al seu projecte. 
De fet, Soler va recordar que 

mai cap altre partit havia as-
solit una majoria absoluta a 
Deltebre. Amb tot, l’alcalde va 
lamentar la pèrdua de repre-
sentació per part de la CUP. 
I és que, l’últim dia de cam-
panya, Soler havia dit a Canal 

21 Ebre que la CUP era el seu 
soci preferent si no assolia la 
majoria absoluta: per la seua 
oposició constructiva, pel 
seu compromís amb la trans-
parència municipal, i també 
pel seu independentisme. Siga 

com siga, Soler va assegurar 
que treballaran amb molt més 
esforç i il·lusió perquè tots els 
veïns sentin “orgull” del seu 
Ajuntament. La participació a 
Deltebre va ser del 73,23%, 5,8 
punts respecte el 2015. 

La jornada electoral d’aquest 
26 de maig ha generat resul-
tats força destacats a muni-
cipis com l’Ametlla de Mar, 
l’Aldea, Tivenys o Aldover. A 
l’Ametlla de Mar, l’actual al-
calde i candidat d’ERC, Jordi 
Gaseni, ha obtingut la majo-
ria absoluta amb set regidors, 
dos regidors més que el 2015. 
Junts per l’Ametlla de Mar, 
amb Joan Pere Gómez, perd 
un regidor i es queda amb 
quatre, com a principal grup 
a l’oposició. Entesa Per la Ca-
la-Movem Terres de l’Ebre i 
Ciutadans han obtingut un re-
gidor cadascú. 
En canvi, ERC ha perdut l’al-

caldia de l’Aldea i Xavier Royo, 
de Junts per l’Aldea, serà el 
nou alcalde, amb majoria ab-
soluta de sis regidors. El relleu 
de Dani Andreu després de 16 
anys com a alcalde, Simon Fal-
có, no ha aconseguit mantenir 
la majoria després de perdre 
tres regidors, i quedar-se a 
l’oposició amb cinc. 
Per la seua banda, la socialista 
Maria Beltran també deixarà 
de ser l’alcaldessa de Tiven-
ys, càrrec que ocupava des del 
2003. La jove republicana Eva 
Roig ha aconseguit la majoria 
absoluta de quatre regidors, ja 
que el PSC perd dos regidors i 
es queda amb tres a l’oposició. 
Un altre poble en què ERC ha 
desbancat al PSC és Aldover. 
La socialista Teresa Forés ha 
perdut les eleccions i Rosa Pe-

gueroles serà la nova alcaldes-
sa d’Aldover. 
Mentretant, Esquerra manté 
la majoria absoluta a Roquetes 
amb Francesc Gas, qui optava 
a la reelecció per últim cop en 
aquestes municipals del 26 de 
maig, i al Perelló, amb la nova 
candidata Maria Cinta Llaó. 
Els republicans també han 
aconseguit revalidar la seua 
majoria a Paüls, on el jove En-
ric Adell ha fet uns resultats 
especaculars: ni més ni menys 
que set dels set regidors possi-
bles. Roger Avinyó també con-
serva l’alcaldia de Xerta, però 
perquè finalment ERC era 
llista única. Un altra majoria 
absoluta destacable és la del 
PSC a Benifallet, amb Mercè 
Pedret, que continuarà al cap-
davant de l’alcaldia. 

Soler, durant la celebració dels resultats electorals a la seu d’Enlairem.  // FOTO: ARXIU C21.

Xavier Royo al col·legi electoral.  // FOTO: X. ROYO A FACEBOOK.

Sense canvis a la Cala, sorpresa a l’Aldea

Cinta Bonet / Gustau Moreno
DELTEBRE 

G.M. / C.B.
L’AMETLLA DE MAR

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Soler assoleix una majoria històrica 
amb Enlairem Deltebre, tot i Alginet

 L’alcalde, amb onze regidors, aconsegueix la 
reelecció després d’una campanya molt disputada

 Jordi Gaseni aconsegueix la majoria absoluta 
per a ERC de l’Ametlla de Mar, amb set regidors

 El nou candidat de Més Deltebre-ERC fa curt 
amb la remuntada i es queda amb cinc regidors

 Xavier Royo, amb la majoria absoluta de Junts 
per l’Aldea, desbanca Simon Falcó de l’alcaldia
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Dos dies després de les muni-
cipals, van començar les valo-
racions dels resultats per part 
dels partits. El president de la 
Federació d’ERC de l’Ebre, Al-
fons Montserrat, acompanyat 
dels diferents alcaldables, va 
mostrar-se molt satisfet dels 
resultats obtinguts el passat 26 
de maig per part dels republi-
cans, i va felicitar tots els can-
didats i candidates. Montserrat 

va remarcar que de 15 majories 
absolutes el 2015, ara se n’han 
aconseguit 21. A més, Esquerra 
ha estat la força més votada a 
24 municipis. “Esquerra Repu-
blicana-Acord Municipal s’ha 
situat com a primera força mu-
nicipalista a l’Ebre amb un to-
tal de 33.437 vots”, va declarar 
Montserrat. 
Al Montsià i al Baix Ebre desta-
quen les àmplies majories abso-
lutes d’Alfara de Carles, l’Amet-
lla de Mar, el Perelló, Xerta, 
Paüls, Tivenys i Aldover, a més 
d’ Amposta, la Ràpita i Alcanar. 

A la Ribera d’Ebre també desta-
quen les majories de Flix, Vine-
bre, Miravet, Garcia, la Torre de 
l’Espanyol i Móra la Nova. En 
canvi, a la Terra Alta, tot i l’aug-
ment de regidors, els republi-
cans són segona força. ERC ha 
aconseguit er la primera força 
municipalista a l’Ebre i superar 
la xifra dels 200 regidors. 

El republicà Adam Tomàs ha 
revalidat l’alcaldia d’Amposta 
ampliant amb cinc regidors 
més la majoria absoluta d’on-
ze regidors que ja havia obtin-
gut fa quatre anys. Esquerra 
d’Amposta-ERC ha arrasat a 
les urnes aquest 26 de maig, 
aconseguint 16 regidors i po-
drà governar, novament, sen-
se dependre de pactes amb 
altres forces. Els republicans 
han capitalitzat l’alcaldia des-
prés de 28 anys de majories 
convergents. Precisament, els 
hereus d’aquesta formació, 
Junts per Amposta, amb Ma-
nel Masià com a cap de llista, 
s’han enfonsat perdent sis dels 
set regidors que havien obtin-
gut el 2015. No només això: 

la formació nacionalista, amb 
només 753 vots, deixa de ser la 
principal força de l’oposició, i 
ara ha passat a ser la quarta i 
última força al consistori. En 
aquest cas, Som Amposta, de 
l’exPxC German Ciscar, s’ha 
convertit en la segona força 
més votada, tot sumant també 
un segon regidor. El PSC man-
té el tercer lloc a l’Ajuntament, 
però després d’haver perdut 
250 vots en quatre anys.
Esquerra d’Amposta va viure 
la nit electoral com una gran 
festa. En conèixer els resul-
tats, Tomàs i el seu equip ho 
van celebrar des de la seu 
electoral dels republicans a 
la plaça del Mercat, on no van 
faltar-hi algunes ampolles de 
cava. L’alcalde electe va agrair 
la confiança de la ciutadania 
que ha fet que Esquerra d’Am-
posta hagi assolit una majoria 

històrica. De fet, Tomàs va dir 
que Amposta s’havia convertit 
en “la capital republicana del 
país”. Així, l’alcalde va afirmar 
que la ciutadania havia valo-
rat la feina feta per l’equip de 

govern en els darrers quatres 
anys. Finalment, ni Ciutadans 
que es presentava per primer 
cop, ni Podem, ni Demòcrates 
de Catalunya, han obtingut re-
presentació a Amposta. 

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Supermajoria de Tomàs a Amposta

Alfons Montserrat, amb alguns alcaldes electes. // FOTO: ERC.

L’eufòria es va desfermar a la seu d’Esquerra d’Amposta.  // FOTO: ARXIU C21.

ERC, primera força municipalista a l’Ebre

Cinta Bonet
AMPOSTA

Joaquim Domingo
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

 Esquerra amplia la seua majoria absoluta als 16 
regidors, un registre insòlit a la capital del Montsià

 Som Amposta, segona força amb dos regidors, 
per davant del PSC i Junts, que es queda amb un

POLÍTICA 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Potser no és tan espectacular 
com la majoria absoluta de 
16 regidors d’Adam Tomàs a 
Amposta, però una altra fita 
històrica d’aquest 26-M és la 
victòria del candidat d’ERC i 
actual alcalde de Sant Carles 
de la Ràpita, Josep Caparrós. 
I és que Caparrós ha assolit 10 
regidors, quatre més respec-
te el 2015. Junts per la Ràpita 
continua com principal grup a 
l’oposició, però perd dos regi-
dors, i ara es queda amb tres. 
Més Ràpita i el PSC es queden 
igual, amb dos regidors.
D’altra banda, ERC manté la 
majoria absoluta a Alcanar 
amb el nou candidat i ac-
tual alcalde, Joan Roig, qui 
va prendre el relleu d’Alfons 
Montserrat a la recta final del 
mandat. De fet, Roig fins i tot 
ha aconseguit un regidor més, 

amb un total de vuit. La CUP-
Amunt passa a ser el principal 
grup a l’oposició amb dos re-
gidors, mentre que Junts per 
Alcanar en perd un i es queda 
amb un sol regidor, el candi-
dat Ivan Romeu. Per la seua 
banda, la FIC i el PSC també 
han obtingut només un regi-
dor cadascú. 
A banda, després de 16 anys, el 
socialista Joan Castor Gonell 
continuarà sent l’alcalde de 
Sant Jaume d’Enveja, i ho farà 
després de recuperar la majo-
ria absoluta que va perdre en 
els comicis del 2015. Gonell 
podrà governar amb una àm-
plia majoria de set regidors. 
De la mateixa manera, també 
la socialista Núria Ventura 
continuarà sent l’alcaldessa 
d’Ulldecona, però ara ho farà 
sense patiments, amb una ma-
joria absoluta de set regidors. 
A Santa Bàrbara, en canvi, 
el consistori ha quedat molt 
fragmentat. Tot i que ha guan-

yat Junts per Santa Bàrba-
ra, Alfred Blanch ha perdut 
la majoria i s’ha quedat amb 
quatre regidors. ERC també 
en perd un i es queda amb 
dos; el PP de Ximo Martí en 
guanya un i obté dos regidors; 
Moviment Alternatiu Pla-
ner-Movem entra al consis-
tori  amb dos, i també el PSC, 
amb un regidor. 
A la Sénia, el relleu de Joan 
Moisés per Josep Bellaubí no 
ha afectat a Futur per la Sénia, 
que torna a guanyar amb ma-
joria de vuit regidors. 
En canvi, sí que hi haurà can-
vi a Godall: ERC, amb Alexis 
Albiol, ha guanyat per majo-
ria absoluta i, per tant, subs-
tituirà a la socialista Teresa 
Esmel. 

El socialista Joan Castor Go-
nell, que ha aconseguit la 
majoria absoluta a Sant Jau-
me d’Enveja, ha fet un balanç 
molt positiu dels resultats de 
les municipals del 26-M. L’al-
calde ha recordat que els par-
tits independentistes havien 
dit que pactarien per fer fora 
el PSC del govern municipal, 
i que per això van haver de 
treballar molt per continuar 
“fent poble” amb el suport de 
la ciutadania. “És un vot de 
confiança que tractarem amb 
molt de respecte, amb molta 
humilitat, i continuarem tre-
ballant per tot el poble de Sant 

Jaume, com hem fet fins ara”, 
va assegurar Gonell.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Gonell va lamentar la 
campanya que ha fet Esque-
rra, el seu soci de govern du-
rant l’actual mandat. Segons 
l’alcalde, fins i tot hi ha hagut 
insults cap als socialistes a tra-
vés de les xarxes socials. En 
este sentit, Gonell va dir que 
estan “decebuts” amb els re-
publicans per la seua campan-
ya, però també per la seua ac-
titud durant l’última etapa del 
mandat: “Sí que és veritat que 
estem molt decebuts d’ERC, 
per com ha fet la campanya 
i dels insults que hem rebut 
a les xarxes socials, i del seu 
tarannà durant l’última etapa 
del govern; per tant, haurem 

d’analitzar-ho molt bé”.
Quant als projectes i reptes 
per a la nova etapa, Gonell va 
concretar que el pal de paller 
serà la promoció econòmica, 
el comerç i el turisme. L’alcal-
de va ressenyar la necessitat 
de preparar el polígon indus-
trial i d’aplicar mesures que 
ajuden a revifar l’economia 
local. Gonell ha afegir-hi que, 
ja que les administracions su-
periors no ho fan, a l’Ajunta-
ment de Sant Jaume d’Enveja 
li toca solucionar “problemes 
de país” a escala de poble. 

Caparrós el 26-M.  // FOTO:  FACEBOOK DE JOSEP CAPARRÓS.

Joan Castor Gonell, durant l’entrevista.  // FOTO: ARXIU C21.

Gonell (PSC): ‘Estem molt decebuts 
amb ERC de Sant Jaume d’Enveja’

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Gustau Moreno
SANT JAUME D’ENVEJA

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Caparrós arrasa a la Ràpita
 L’alcalde i candidat d’ERC assoleix una majoria 

absoluta de 10 regidors, mentre Junts perd suports

 L’alcalde lamenta els insults dels republicans 
durant la campanya i l’actitud al final del mandat

 Roig aconsegueix la majoria a Alcanar, igual 
que Ventura a Ulldecona i Bellaubí a la Sénia

 La promoció econòmica, comercial i turística 
serà el pal de paller de l’acció del nou govern
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Barbero, nou alcalde de Flix
 El fins ara primer tinent d’alcalde aconsegueix 

una majoria absoluta de set regidors per a ERC
 Junts ha perdut la majoria a Tivissa, mentre 

que Moliné podrà governar sol a Móra la Nova

ERC mantindrà l’alcaldia de 
Flix, on ha revalidat la majoria 
absoluta que els republicans 
ostentaven, amb set regidors. 
D’aquesta manera, el republi-
cà Francesc Barbero, fins ara 
primer tinent d’alcalde, relle-
varà Marc Mur a l’alcaldia. Per 
la seva banda, Junts per Flix 
ha aconseguit mantenir els dos 
regidors que ja tenia al consis-
tori. I la llista Units per Flix, 
vinculada al PSC, ha obtingut 
un regidor (serà el veterà Xa-
vier Sabaté), igual que Crida 
Flixanca, una nova formació 
apadrinada per la CUP. La cap 
de llista de la Crida Flixanca 
ha estat Carme Rosich. 
En el cas de Móra la Nova, 
Francesc Xavier Moliné con-

tinuarà al capdavant de l’Ajun-
tament, i en aquesta ocasió ho 
farà amb una majoria absoluta 
de sis regidors. El PSC ha ob-
tingut tres regidors, un mes 
que en els anteriors comicis. 
Junts per Móra la Nova perd 
dos regidors, i ara es queda 
com a tercera força al consis-
tori moranovenc. 
En el cas de Tivissa, Junts per 
Tu, formació encapçalada per 
Montse Pagès (que substituïa 
com a cap de llista al fins ara 
alcalde Jordi Jardí), ha perdut 
la majoria absoluta, però s’ha 
situat com la força més votada 
amb quatre regidors. La repu-
blicana Montse Perelló, ha ob-
tingut tres regidors, els matei-
xos que als comicis del 2015. 
També han repetit resultats 
els independents de la Serra 
d’Almos, mentre que s’estrena 
a l’Ajuntament la candidatura 

de Movem Tivissa, que entra 
al consistori amb la seua can-
didata, Alba Benedicto. Pagès 
va valorar positivament el re-
sultats, mentre que Perelló va 
dir que caldrà analitzar-los i 
parlar amb les altres forces.
A la Ribera d’Ebre destaquen 
també els resultats d’Ascó, on 
Independents d’Ascó s’enfon-
sa, tot passant de quatre a un 
regidor. La llista Per Tu Ascó, 
amb Miquel Àngel Ribes, ha 
guanyat el 26-M en nombre de 
vots, però amb un empat a tres 
regidors amb ERC. El ple tam-
bé estarà format per Arrelem 
Agrupació d’Electors i Tot Per 
Ascó, amb un escó.  

Cinta Bonet 
FLIX

Mira el
vídeo en
aquest
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Barbero votant el 26-M. // FOTO:  ERC-ENTESA PER FLIX.

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS
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Tot i la divisió de candidatu-
res, el candidat de Junts per 
Móra d’Ebre, Joan Piñol, ha 
revalidat la majoria absoluta 
aconseguida en les  eleccions 
municipals del 2015 i 2011. 
Així, Piñol manté els set regi-
dors amb el 44’38% dels vots. 
ERC continuarà sent el prin-
cipal grup a l’oposició, tot i 
que perd un regidor i es queda 
amb dos. El PSC es manté en 

tercera posició amb dos regi-
dors. El PP perd la represen-
tació al consistori i, en canvi, 
entra a l’Ajuntament Fem Po-
ble-Alternativa Municipalista, 
i Totes i Tots per Móra d’Ebre, 
que es presentava amb l’excal-
calde Santiago Campos. 
Piñol va celebrar la seua ma-
joria absoluta consecutiva, i 
tenint en compte que ara es 
presentaven set candidatures 
diferents i, per tant, el vot po-
dia quedar molt fragmentat. 
Segons Piñol, la ciutadania ha 
avalat la feina feta i ha deixat 

clar que no abaixaran la guàr-
dia. La candidata d’ERC, Cin-
ta Agné, va afirmar que els ha 
perjudicat l’elevat nombre de 
candidatures presentades. En 
canvi, la candidata del PSC, 
Montserrat Latorre, va valorar 
positivament haver mantingut 
els dos regidors, i va pronosti-
car un mandat molt divertit. 

Piñol va atendre els mitjans de comunicació. // FOTO: C21.

Piñol, tercera majoria a Móra d’Ebre
Cinta Bonet
MÓRA D’EBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç



cop d’ull8 // Juny 2019  

 POLÍTICA

El candidat de la UPTA-CP i 
alcalde de Batea des de 1991, 
Joaquim Paladella, ha tornat 
a conquerir la majoria absolu-
ta. Les constants picabaralles 
amb l’oposició no han restat 
recolzament a la Paladella, 
que governarà amb sis regi-
dors, un més que fins ara.
A Horta de Sant Joan, però, hi 
haurà canvi d’alcalde. El repu-
blicà Jordi Martín ha guanyat 

les eleccions amb una majoria 
absoluta de cinc regidors, que 
li prendrà l’alcaldia a Joaquim 
Ferràs, de Junts per Orta. 
Un cas anecdòtic és el de Pine-
ll de Brai. El descens de pobla-
ció ha provocat la pèrdua de 
regidors al municipi, passant 
de nou a set. Aquesta reduc-
ció, malgrat obtenir pràctica-
ment el nombre de vots, ha fet 
perdre un regidor a Entesa pel 
Pinell de Brai-Movem, amb 
l’actual alcaldessa Eva Am-
posta com a candidata. També 
perd un regidor Junts, mentre 

que la FIC i ERC sí que man-
tenen el regidor que ja tenien 
aquest mandat. 
A Vilalba dels Arcs guanya la 
llista Units per Vilalba-FIC de 
l’actual alcalde Isidro Sampé, 
ara amb tres regidors, un més 
que al 2015. Junts en perd un 
i es queda amb dos regidors, i 
Compromís per Vilalba manté 
els dos regidors aconseguits 
ara fa quatre anys. Caldrà veu-
re si Units per Vilalba i Com-
promís reeditaran el pacte que 
els ha permès governar aquest 
darrer mandat. 

Gandesa manté la 
correlació de forces 
i Luz obté una nova 
majoria absoluta

Cinta Bonet
BATEA

Paladella torna a guanyar a Batea
 L’alcalde, al càrrec des de l’any 1991, amplia la 

majoria absoluta de la UPTA fins als sis regidors
 A la Terra Alta també destaca el canvi a 

l’alcaldia d’Horta de Sant Joan, que serà d’ERC

Joaquim Paladella, a la sala de plens. // FOTO: J.A.

Gandesa mantindrà durant 
el proper mandat el mateix 
escenari polític que va sor-
tir de les urnes de les mu-
nicipals 2015. En l’escrutini 
d’aquest 26 de maig, la par-
ticipació va ser del 77’47%, 
quatre punts per sobre de les 
eleccions anteriors. Destaca 
per segona vegada la majoria 
absoluta de Junts per Gan-
desa, amb sis regidors i amb 
806 vots. D’aquesta manera, 
Carles Luz ha pogut renovar 
mandat a l’alcaldia a la capi-
tal de la Terra Alta, per ter-
cer mandat consecutiu.
Per la seeua banda, ApG-
ERC aconsegueix els matei-
xos quatre regidors que ja 

tenia, ara amb 558 vots. La 
formació liderada per l’exal-
calde Miquel Aubà conti-
nuarà sent la segona força. 
El PP de Gandesa ha tornat 
a aconseguir un regidor, ara 
amb 127 vots, i Carlos Ruiz 
tornarà a ser el portaveu dels 
conservadors.  Finalment, 
els 67 vots del PSC Gandesa 
no van ser suficients perquè 
els socialistes puguessin tor-
nar  a l’Ajuntament de Gan-
desa.  J. DOMINGO.

Luz votant a Gandesa. // FOTO: C21.
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G.M. / C.B.
TARRAGONA

ERC s’ha imposat a la Diputació 
de Tarragona. Els repubicans 
han obtingut 11 dels 27 diputats 
de l’ens supramunicipal, quatre 
més que en el darrer mandat, i 
s’ha situat com la força amb més 
representació, per davant de 
Junts per Catalunya. Però, tot i 
ser la principal força, Esquerra 
s’ha quedat lluny de la majoria 
absoluta. De fet, JxCat, amb vuit 
diputats, que en perd tres, i el 
PSC, amb set, que en guanya un, 

han arribat a explorar l’opció 
de revalidar el pacte de govern, 
ja que sumarien majoria. Però, 
finalment, JxCat hauria decidit 
cedir el govern a ERC. Per tant, 
ara aldrà veure qui serà la per-
sona encarregada de presidir 
l’ens supramunicipal, després 
de l’adéu de l’actual president, 
Josep Poblet. L’ampostí Adam 
Tomàs ha entrat a les travesses, 
però no perquè ell mateix s’hagi 
postulat per al càrrec.
Ciutadans conserva l’únic di-
putat que ja tenia, mentre que 
el PP i la CUP es queden sense 
representació. Tampoc hi ha en-

trat En Comú-Podem. 
D’altra banda, la llista electoral 
liderada per Carles Puigdemont 
ha guanyat les eleccions euro-
pees a Catalunya. També ho ha 
fet a la demarcació de Tarrago-
na, on ha obtingut el 27,8% dels 
vots, tot millorant els resultats 
obtinguts al maig del 2014. La 
formació d’Oriol Junqueras ha 
obtingut el 24,6%, per baix del 
suport als anteriors comicis, 
quan va obtenir el 25,3% i es va 
situar com a primera força. El 
PSC i Ciutadans han crescut, 
mentre que Unides Podem, el 
PP i Vox han perdut força. L’actual grup d’Esquerra a la Diputació. // FOTO:  ERC.

ERC, primera força a la Diputació de Tarragona

ERC és la força amb més con-
sellers als consells comarcals 
del Baix Ebre, del Montsià i 
de la Ribera d’Ebre. De fet, en 
estes dos últimes comarques, 
podrà governar amb majoria 
absoluta. En canvi, Junts per 
Catalunya ha tornat a ser la 
força amb més consellers al 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta, però podria perdre el go-
vern que ara presideix l’alcal-
de de Gandesa, Carles Luz.
En concret, a la Terra Alta, 
ha Junts per Catalunya té els 
mateixos nou consellers co-
marcals escollits al 2015, però 
queda l’escenari molt obert  i 
condicionat als possibles pac-
tes per governar. ERC obté sis 

consellers, un més que al 2015; 
el PSC també tindrà un segon 
conseller comarcal; en Comú 
Guanyem manté un conseller, 
i ara ha entrat a l’ens comarcal 
un conseller de la FIC. Caldrà 
veure, per tant, si les forces 
d’esquerres opten pel canvi, i 
si acaben sumant per formar 
un nou govern al Consell Co-
marcal de la Terra Alta. De fet, 
ja han començat a negociar. En 
aquest cas, ERC podria quedar 
al capdavant dels quatre con-
sells comarcals del territori. 
I és que, al Baix Ebre, ERC ha 
guanyat amb onze consellers 
comarcals, tres més que els 
escollits al 2015. Junts per Ca-
talunya en perd dos i es que-
da amb vuit; el PSC també en 
perd dos i es queda amb tres, 
en Comú Guanyem puja i tin-
drà dos consellers, i entra a 

l’ens comarcal un represen-
tant de Ciutadans. Per tant, 
s’obre un interessant escenari 
de pactes. En este context, En 
Comú Guanyem tindrà la clau 

del futur govern del Consell 
Comarcal del Baix Ebre. 
Al Montsià, ERC té ara majoria 
absoluta amb tretze consellers 
comarcals, quatre més que els 

escollits al 2015. El PSC és la 
segona força amb cinc conse-
llers, amb un empat amb Junts 
per Catalunya, mentre que En 
Comú Guanyem guanya un re-
presentant i tindrà dos conse-
llers comarcals. El PP es queda 
sense representació al Consell 
Comarcal del Montsià. 
A la Ribera d’Ebre s’han esco-
llit deu consellers comarcals 
d’ERC; per tant, la formació 
també obté majoria absoluta a 
l’ens comarcal. Junts per Ca-
talunya passa a ser la segona 
força al consell riberenc, des-
prés de perdre quatre dels nou 
consellers escollits el 2015, i 
ara es queda amb cinc. El PSC 
guanya un conseller i es que-
da amb dos; la FIC es manté 
amb un conseller, i l’Agrupació 
d’Electors entra a l’ens comar-
cal amb un conseller. 

26-M, ELECCIONS MUNICIPALS

Junts pot perdre la Terra Alta

C.B. / G.M.
GANDESA

 Els republicans poden liderar una alternativa 
d’esquerres al govern terraltí i també al Baix Ebre

 ERC podrà governar amb majoria als consells 
comarcals del Montsià i de la Ribera d’Ebre

Luz, en una imatge d’arxiu. // FOTO:  ACN.
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Més de 72.000 espectadors 
van seguir la jornada electoral 
amb Canal 21 Ebre, amb motiu 
de les eleccions municipals i 
europees del 26-M. Una xifra 
molt per damunt dels 62.000 
espectadors que va registrar el 
seu principal competidor. Ca-
nal 21 Ebre, “la televisió d’aquí 
feta aquí”, va ser el mitjà de 
referència per informar-se al 
llarg de tota la jornada, amb 
més de vuit hores de progra-
mació en directe i un desple-
gament de recursos tècnics i 
humans sense precedents. Un 
dels minuts més vistos va ser 
cap a les 22.45 hores de la nit, 
quan es confirmava el setzè 
regidor per a Esquerra d’Am-

posta. Només les càmeres de 
Canal 21 Ebre van poder cap-
tar el moment en què el re-
publicà Ramon Bel no podia 
contenir les llàgrimes, visible-
ment emocionat, just abans 
que l’alcalde Adam Tomàs va 

sortir a fer una primera valo-
ració dels resultats. 
Canal 21 Ebre va començar 
la programació especial del 
26-M amb un programa en a 
les onze del matí, amb con-
nexions en directe des de 

col·legis electorals a Tortosa, 
Amposta i Gandesa. Als estu-
dis van participar membres de 
totes les candidatures que es 
presentaven a Tortosa, a ex-
cepció de Junts per Tortosa, 
que va declinar la invitació. A 
banda, també va ser-hi el po-
litòleg Aitor Pérez Codorniu, 
mentre que van haver-hi dos 
videotrucades, amb el poli-
tòleg i exrtegidor Marc Puig-
domènech, des de Banyoles, 
i amb l’escriptor i periodista 
faldut, Toni Muñoz, ‘Lo Mas-
carat’ des de París. 
Ja al vespre, Canal 21 Ebre 
va reprendre la informació 
electoral a partir de les 19.50 
hores, poc abans del tanca-
ment oficial dels punts de vo-
tació. Va ser amb un programa 
de més de cinc hores i mitja 
conduït pel periodista Gus-

tau Moreno, en què van par-
ticipar-hi el politòleg Jaume 
Solé; l’expresident d’ICV de 
Tortosa, David Jarque; l’exre-
gidora d’ERC de Tortosa, Alí-
cia Gamundi; el número 5 de 
Junts per Amposta, Hadar 
Ayxendri; l’exregidor del PSC 
de Tortosa, Ricard Lleixà, i el 
periodista Jordi Duran. Nova-
ment, el programa va anar in-
tercalant taules d’anàlisi amb 
connexions en directe amb les 
principals ciutats ebrenques i 
les seus electorals dels partits. 
La Nit Electoral de Canal 21 es 
va allargar fins més enllà de la 
una i mitja de la matinada. 

26-M, LA COBERTURA MEDIÀTICA

Rècord de Canal 21 gràcies al 26-M
 Més de 72.000 espectadors connecten al llarg

de la jornada electoral amb ‘la tele d’aquí feta aquí’
 El minut d’or, el moment en què es confirmava 

el setzè regidor per a Esquerra d’Amposta

Redacció
TORTOSA

Canal 21 Ebre va ser la televi-
sió líder a les Terres de l’Ebre 
el 26-M, on més gent va infor-
mar-se sobre la jornada electo-
ral de les eleccions municipals 
i europees. Més de 72.000 es-
pectadors van seguir en algun 
moment la jornada electoral 
amb Canal 21. Una xifra molt 
superior als 62.000 espectadors 
que va registrar el seu principal 
competidor, segons va publicar 
el mateix Canal Terres de l’Ebre 
a les xarxes socials. 
Però com s’ho fan, les televisions 
locals del territori, per calcular 
l’audiència? Són dades fiables? 
La periodista Sílvia Alarcón, de 

Canal 21 Ebre, ha explicat que 
la Xarxa de Televisions Locals 
de Catalunya (XAL) ofereix un 
servei de medicions HbbTV, 
per a totes les televisions locals 
adherides, perquè puguin me-
surar les seues audiències. La 
plataforma que gestiona estes 
dades és Koovik, que ofereix da-
des a temps real i un històric del 
consum televisiu, fet a través de 
receptors SmartTV connectats 
a internet que suporten l’estàn-
dard híbrid HbbTV. És a dir, és 
un sistema que no comptabilit-
za totes les SmartTV, sinó aque-
lles que són de segona genera-
ció, amb l’anomenat ‘botó roig’. 

“La presentació de les dades es 
fa amb tres mètriques de me-
dició digital: dispositius únics, 
sessions iniciades, i minuts 
consumits. Per tant, en aquest 
punt no es fan extrapolacions 
d’audiència, sinó medició real”, 
apunta Alarcón. 
Per poder fer una estimació real, 
la xifra que ofereix este mesu-
rador s’ha de convertir. Així, es 
calcula que un 10% dels espec-
tadors utilitzen televisions amb 
connexió híbrida HbbTV. Així 
doncs, la xifra que ofereix la 
plataforma Koovik es multiplica 
per 10, per saber els dispositius 
o teles connectades. Amb això, 

s’aconsegueix la xifra estimada 
sobre quants dispositius únics 
han visualitzat una televisió. 
Però per calcular quants espec-
tadors han mirat un programa, 
o una franja de programació 
concreta, la fórmula passa per 
multiplicar per tres la xifra de 
dispositius, i així s’obté una mit- 
jana d’espectadors que poden 
mirar la televisió des d’una ma-
teixa llar. 
“Amb aquesta conversió només 
s’aconsegueix, a través d’aquest 
sistema, conèixer una dada 
aproximada d’audiència en les 
televisions locals”, remarca la 
periodista. El dia de les elec-

cions, des de les onze del matí 
a les dues de la matinada, la 
xifra acumulada de televisions 
connectades a Canal 21, segons 
el registre de Koovik, va ser de 
2.431 aparells connectats. I la 
mateixa xifra, multiplicada per 
10, suposa un total de 24.310 te-
levisions que al llarg del dia van 
connectar amb Canal 21 Ebre. I 
esta segona xifra, multiplicada 
per tres, que són les persones 
que es calcula que pot haver-hi 
en una mateixa llar, resulta les 
més de 72.000 persones que van 
seguir la jornada electoral a Ca-
nal 21 Ebre. Exactament, doncs, 
72.930 persones. 

El minut d’or de La Nit Electoral de Canal 21 Ebre. // FOTO: C21.

Com es mesura l’audiència de les teles locals?
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El PSPV-PSOE ha guanyat les 
eleccions municipals a Beni-
carló, esta vegada amb majoria 
absoluta, la segona per als so-
cialistes des de 1987. Xaro Mi-
ralles tornarà a ser alcaldessa, 
esta vegada sense la necessitat 
d’ajuda per part de Compro-
mís. La nit del 26-M va deixar 
un saló de plens bastant dife-
rent del 10 de Ferreres Bretó.
A la majoria absoluta d’11 regi-
dors socialistes (48,68% i 5.223 
vots), important baixada del 
PP de Juan Antonio Mañá que 
passa de 7 a 5 regidors (21,71% 
i 2.350 vots). També descens 
de Compromís, que esta ve-
gada no anava en coalició amb 
Esquerra Republicana i serà 
última força amb 2 regidors 
(9,26% i 994 vots). Ciutadans 
torna a repetir resultats amb 
poca diferència respecte al 
2015 i tindrà els mateixos 3 re-
gidors (13,12% i 1.408 vots) que 
encapçala Benjamín Martí.
S’han quedat sense repre-
sentació al consistori Esque-
rra Republicana (L’Esquerra 
de Benicarló) amb 411 vots 
(3,83%) i la unió de Podem i 
els independents del PIBEN 
amb només 343 vots (3,20%). 

Amb este panorama, Xaro 
Miralles (PSPV) tindrà un 
mandat tranquil, ara sense 
la necessitat de l’acord amb 
Compromís.
Per a Xaro Miralles, “el re-
sultat d’estes eleccions és la 
suma de factors, i del treball i 
la gestió realitzada durant els 
últims quatre anys”. Per al re-
gidor de Cultura, el republicà 
Josep Barberà, el bon resultat 
dels socialistes respon a un 
“tsunami” electoral.

Escenari de pactes a Vinaròs
Escenari molt fragmentat a la 
capital del Baix Maestrat, el 
PSPV-PSOE de Guillem Alsina, 
primer tinent d’alcalde l’últim 
mandat, ha guanyat les elec-
cions amb 7 regidors (30,23% i 
3.624 vots), tres més que en els 
comicis anteriors. Els socialis-
tes no guanyaven una elecció 
a les municipals des de 1991. 
Càstig per al PP de Juan Amat, 
que passa de 8 a 6 regidors 
(25,79% i 3.092 vots). En ge-

neral el vot vinarossenc és per 
a les forces de l’esquerra però 
amb divisió. Podem amb l’al-
calde fins ara, Enric Pla, passa 
de 5 a 3 (13,65% i 1.636 vots) i 
ara és la quarta força a l’Ajun-
tament per darrere del Partit 
de Vinaròs Independent que 
esgarrapa 3 regidors (15,78% i 
1.892 vots). També seran pre-
sents al consistori vinarossenc 
amb un regidor Compromís 
(5,78% i 693 vots), i Ciutadans, 
que entra per primer cop amb 

634 vots, el 5,29%. No han ob-
tingut representació ni Esque-
rra Republicana del País Valen-
cià, ni Esquerra Unida.
Amb estos resultats, Guillem 
Alsina cridava la nit del 26 de 
maig a asseure’s i considera 
que “és possible que es repe-
tisca el pacte de les Cavalle-
risses de fa quatre anys, però 
amb majoria socialista”.

Sense novetats a Peníscola
La Ciutat en el Mar continuarà 
sent el feu inexpugnable per al 
PP d’Andrés Martínez, tot i que 
la victòria absoluta esta vegada 
va ser més ajustada del que es 
pensava. El PP va aconseguir la 
majoria de 7 regidors (45,42% i 
1.561 vots). La millora de resul-
tats per al PSPV amb 3 regidors 
(21,15% i 727 vots) i Compromís 
amb 2 edils (18,30% i 629 vots) 
és gràcies a quedar-se amb bona 
part dels vots dels independents 
de “La Roca” que van perdre els 
3 regidors que tenien i amb 188 
vots es van quedar sense en-
trar a l’Ajuntament. Ciutadans 
amb 1 regidor tornarà a tenir un 
seient al consistori. 

Xaro Miralles i Guillem Alsina, guanyadors a Benicarló i Vinaròs.  // FOTO: CEDIDA.

Albert Pascual
BENICARLÓ 

26-M: ELS RESULTATS AL BAIX MAESTRAT

Majoria socialista a Benicarló
i necessitat de pactes a Vinaròs

 Guillem Alsina del PSOE crida a reeditar el pacte
de les Cavallerisses i podria ser el nou alcalde

 Segona majoria absoluta per al PSOE de Xaro 
Miralles a Benicarló, que capitalitza el vot

El partit socialista ha estat el que 
més vots ha obtingut a la comar-
ca dels Ports. El PSPV-PSOE ha 
dominat a 7 dels 17 municipis 
de la comarca, els populars a 6 
pobles i la resta de pobles esta-
ran presidits per candidatures 
independents.
A Morella el PSPV aconsegueix 
9 regidors, un més que en l’ante-
rior mandat, front als dos de la 
candidatura del Partit Popular. 

D’altra banda, ni Compromís, 
ni Ciutadans, que presentaven 
candidatura per primer cop han 
aconseguit representació. 
Els resultats de les municipals al 
conjunt de la província de Cas-
telló han permès que els socia-
listes tornen a  presidir el palau 
de les Aules després de 24 anys 
de mandats populars amb 12 di-
putats, el PP n’obté 11, i 2 per a 
Compromís i Ciutadans.
Pel que fa a la representació de 
Diputats provincials el PSOE 
comptarà amb els diputats del 
partit judicial de Morella, Lluce-

na, cinc diputats de Castelló; tres 
de Nules i dos de la demarcació 
de Vinaròs. Mentre que els popu-
lars baixen fins a quatre a la zona 
de la capital, sumen dos a Nules, 
un de Vinaròs i els diputats dels 
partits judicials de Sogorb, Sant 
Mateu, Albocàsser i Viver. D’al-
tra banda, Compromís i Ciuta-
dans obtenen els seus escons del 
partit judicial de Castelló.
El candidat oficialista Ernest 
Blanch, José Benlloch o el 
sanchista Josep Lluís Grau 
són els candidats a presidir la 
Diputació. Ple a la Diputació de Castelló. // FOTO: CEDIDA.

Domini socialista a Morella i a la Diputació
Albert Pascual
MORELLA
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O DESPRÉS del 26-M, l’alcalde d’Am-
posta és, indiscutiblement, la persona 
de referència d’ERC de l’Ebre. La seua 
majoria absoluta de 16 regidors, en 
una població de les dimensions d’Am-
posta, ha provocat admiració arreu 
del territori i del país, fins al punt que, 
sense ell haver-se postulat al càrrec, 

algunes travesses ja l’han situat com 
a possible president de la Diputació 
de Tarragona. I és que, des d’ERC de 
les Terres de l’Ebre, tothom té clar que 
els republicans ebrencs han de tenir 
un paper molt important en el futur 
govern de l’ens supramunicipal. D’en-
trada, l’ampostí no tenia previst dedi-

car-se a cap altra responsabilitat po-
lítica que no fos l’alcaldia d’Amposta. 
Però, si es donés el cas, Tomàs hauria 
d’analitzar els pros i contres d’assumir 
la presidència de la Diputació. Fins i 
tot amb un possible trasllat del des-
patx de president a la subseu de Tor-
tosa. Per què no?  G.M.

Adam Tomàs, president de la Diputació? Qui sap...

OPINIÓ

Tortosa, capital Barcelona

Aire fresc
CONEC gent d’ERC que 
encara té a casa un ventall 
d’aquells amb el lema de les 
municipals del 2011, “aire 
fresc”. El conserven amb 
carinyo, igual que també hi 
ha gent que encara es venta 
amb el nus de la PDE. Qui 
havia de pensar que el 2015 a 
Amposta CiU deixaria de ser 
una força hegemònica i que 
aquest 2019 es quedaria en 
darrer lloc, amb només un 
regidor? És més, qui havia 
de pensar que el 2015 ERC 
assoliria una majoria ab-
soluta que acabaria eixam-
plant quatre anys després?

LES INCÒGNITES del 
26-M eren unes quantes. 
Quants regidors treuria 
l’equip d’Adam Tomàs, 11 o 
més? Som Amposta i Ciu-
tadans tindrien represen-
tació al consistori? Junts x 
Amposta mantindria el vot 
fidel de l’antiga CiU, igual 
que el PSC mantindria la 
bossa de vots fidels que 
l’han mantingut en dos re-
gidors? Sorpresa.

SOM AMPOSTA, després 
d’un mandat amb unes in-
tervencions pujades de to 
als plens, amb una bronca 
continuada, ha pujat d’un 
a dos regidors, gairebé do-
blant el número de vots. 
Potser la feina de formi-
gueta durant aquests quatre 
anys, abordant problemàti-
ques concretes, ha estat el 
motiu d’aquest augment de 
vots.

EL PSC ha aguantat, tot i 
perdre 250 vots. L’efecte 155 
i de les fotografies d’Iceta 
amb l’extremadreta no s’ha 
notat. Potser és per allò que 
la política municipal és di-
ferent, potser és sort,... Pot-
ser tocaria renovar-se, però 
segur que no és fàcil.

CIUTADANS va posar, per 
uns minuts, un peu dins de 
l’Ajuntament. Però els seus 
410 vots no van ser suficients. 
La crispació contra Catalun-
ya sembla que de moment no 
funciona.

JUNTS PER AMPOSTA ha 
tingut una legislatura difícil. 
Han passat de governar amb 
comoditat a ser oposició. I 
això, després de tants anys, 
ha de costar assumir-ho. Pre-
gunteu a Mas o Pujol. Han 
exercit d’oposició amb molts 
retrets i actuant com si no 
haguessin governat els an-
teriors 28 anys. Només han 
assumit els aspectes positius 
dels seus mandats. Han pa-
tit la divisió del partit, amb 
l’escisió del sector d’UDC. 

Els ha costat trobar un nom. 
Han confiat molt en el procés 
independentista. Han criti-
cat molt Esquerra per veure 
qui té més legitimitat dins de 
l’independentisme. Han tret 
el Sant Cristo Gros Puigde-
mont, confonent la campan-
ya municipal amb l’Europea. 
Han volgut ridiculitzar el go-
vern actual per ser el govern 
de les “festes i les festetes”. I 
això penso que ha perjudicat 
una candidatura amb bones 
idees que cal posar en valor.

EL GOVERN d’Adam Tomàs, 
els darrers quatre anys no ha 
escatimat temps per infor-
mar la ciutadania de la seva 
acció de govern i per reco-
llir la seva opinió. Amb la 
retransmissió dels plens s’ha 
fet un exercici de transparèn-
cia on tothom ha pogut veure 
què proposa cada grup, amb 
quines formes intervenen i 
quines resposten reben. Ha 
estat un equip proper, que ha 
acceptat crítiques i suggeri-
ments de tothom. Han co-
mençat un bon camí amb la 

retransmissió i gravació del 
concert de les bandes a Fes-
tes Majors. Unes festes reno-
vades, que encara haurien de 
canviar més, a les quals s’han 
sumat altres cites del calen-
dari, per potenciar l’arribada 
de visitants a Amposta. Han 
donat continuïtat a la Festa 
del Mercat i no han amagat 
els seus orígens en el govern 
de CiU. Recuperació del cicle 
de teatre i dansa, plans d’ocu-
pació, criticats per l’oposi-
ció, publicitació d’ofertes de 
feina, etc. Allò de l’aire fresc 
anava de debò.

EN RESUM, la bronca ha 
tingut premi, els votants fi-
dels de CiU sembla que s’han 
reduït de forma important. 
I, efectivament, l’aire fresc 
ha estat ben rebut per les 
ampostines i ampostins. Ara 
toca gestionar-ho de la millor 
manera possible. 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

L’ÚLTIM COP que vam par-
lar va ser el novembre. Per ter-
cera vegada, la secretària de 
l’Ajuntament ens cancel·lava 
la reunió amb l’actual alcal-
dessa de Tortosa per parlar 
sobre el futur del Monument 
Commemoratiu de la Batalla 
de l’Ebre. Abans però, em vaig 
reunir amb l’Òscar Prieto, un 
politòleg que estava realit-
zant un estudi sobre consul-
tes populars a Catalunya. Ens 
va confirmar que la consulta 
de Tortosa era, sens dubte, la 
que major participació havia 
tingut de totes les que havien 
estudiat. Després, l’Òscar es 
va reunir amb l’alcaldessa. Ell 

sí va tenir l’audiència que no-
saltres portem demanant des 
de fa un any. 

AMB EL MONUMENT, ha 
faltat valentia i, per sobre de 
tot, transparència. Per què la 
gran majoria dels regidors de 
Tortosa accepten fer una con-
sulta sobre un element arqui-

tectònic del qual no en tenen 
la competència? Per què gas-
tar recursos públics i implicar 
la població, si ja sabien que no 
podrien fer-hi cap actuació? 

ARA, PERÒ, també hi man-
ca valentia. Tots s’espolsen la 
seua responsabilitat en favor 
d’una futura llei de memòria 

històrica catalana. Però, on 
queda aquella consulta popu-
lar VINCULANT que va pro-
moure l’actual equip de go-
vern de Meritxell Roigé? Quan 
fiscalitzarem l’actuació dels 
polítics de forma sincera, i els 
hi farem pagar el incompli-
ment de les seues promeses? 

ESTIC DECEBUT amb tots 
i cadascun dels partits polí-
tics de Tortosa. Ara que han 
sigut eleccions tots han de-
fensat una major implicació 
de la ciutadania en els afers 
públics; però per una vegada 
que ens donen veu directa als 
tortosins i tortosines, al final 

aquesta acaba sent silenciada 
als despatxos de la Generali-
tat. Això sí, aquells que parlen 
de desobeir lleis, no dubten 
en afirmar que compliran allò 
que els hi manin des de Barce-
lona. 

SEGUIREM lluitant per tots 
i cadascun dels ciutadans que 
van fer l’esforç d’aproximar-se 
a una taula, van fer cua i van 
exercir el seu vot de forma de-
mocràtica, lliure i pacífica per 
expressar la seua voluntat de 
mantenir el Monument Com-
memoratiu de la Batalla de 
l’Ebre. No ens cansarem.  

JAUME SOLÉ PURCALLA

PRESIDENT DE TORTOSINS 

PEL MONUMENT



Juny 2019 // 13cop d’ull

EL 15 DE JUNY es cons-
tituiran els nous ajunta-
ments sorgits de les elec-
cions municipals del 26 
de maig passat. Serà un 
dia de màxima emoció a 
Tortosa, on encara no està 
gens clar que Meritxell 

Roigé puga tornar a ser 
proclamada com a alcal-
dessa. En canvi, les coses 
estan més clares en llocs 
com Alcanar, on Joan Roig, 
un altre alcalde-hereu del 
mandat anterior, sí que ha 
aconseguit la majoria.
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EDITORIAL

Tortosa ha votat canvi el 26-M
LES ELECCIONS del 26 de maig han deixat un pa-
norama molt obert al municipi de Tortosa. L’actual al-
caldessa, Meritxell Roigé, no ha tingut la majoria sufi-
cient per revalidar el càrrec que va ocupar al febrer del 
2018, quan Ferran Bel va designar-la a dit com la seua  
hereva al consistori. De fet, la candidatura de Junts 
per Tortosa no només ha perdut 279 vots en relació als 
resutats de fa quatre anys, sinó que també s’ha deixat 
pel camí un dels vuit regidors que tenia fins ara.

JA HO VA DIR el mateix candidat d’Esquerra-Tortosa 
Sí en la nit del 26-M, quan es va tancar l’escrutini i es 
van conèixer els resultats definitius. El gran vencedor 
de la nit és Movem Tortosa. Segons Xavier Faura, Mo-
vem s’ha imposat als republicans en vots i en regidors, 
perquè ha sabut transmetre el missatge de canvi mi-
llor que ningú. Això vol dir, en primer lloc, que és Jor-

di Jordan qui té l’obligació de liderar la formació d’un 
govern alternatiu a Roigé, amb tot el que això implica. 
Movem podria intentar un pacte de governança amb 
Esquerra, que podria incloure o no el PSC. A més, tant 
el candidat de la CUP com el nou regidor de Ciutadans 
s’han mostrat partidaris d’afavorir un canvi a l’alcal-
dia del municipi, i això s’ha de tenir molt en compte 
de cara a la sessió d’investidura. Per tant, només cal-
drà esperar a veure si, en els propers dies, es concreta 
algun tipus d’acord entre Movem i ERC-Tortosa Sí, o 
amb el PSC d’Enric Roig, o amb el suport extern de la 
CUP o fins i tot de Ciutadans. Són opcions, totes, que 
no podem descartar en cap moment. 

TORTOSA ha votat canvi, i només cal una anàlisi ràpi-
da dels resultats del 26-M per constatar-ho. Junts per 
Tortosa, l’única formació que defensava clarament la 

continuïtat del govern actual, ha acumulat 4.357 vots i 
el 29,03% dels suports. Mentrestant, la suma dels vots 
que ha rebut Movem Tortosa, ERC-Tortosa Sí, la CUP 
i Ciutadans, formacions que durant la campanya han 
reivindicat sense ambigüitat la necessitat d’un canvi a 
l’alcaldia, ascedendeix a un total de 7.882 vots, i un su-
port percentual del 52,52%. Per tant, més de la meitat 
dels tortosins i tortosines que van votar el 26-M han 
reclamat a les urnes que cal canviar la persona que 
ocupa l’escó més important del plenari. Una xifra que 
encara esdevé més espectacular si considerem també 
que el PSC no dubtarà en sumar-se a esta onada de 
canvi, pel canvi: 9.924 vots i un suport del 66,13%. Les 
urnes, per tant, han parlat molt clar i ara cal respectar 
el missatge que ha donat el poble, la gent del municipi. 
Tortosa es mereix que el 15 de juny hi hagi una altra 
persona a l’alcaldia. Més clar, l’aigua. 

El gran absent dels debats electorals a l’Ebre
DURANT l’anterior cam-
panya electoral, prèvia a les 
eleccions municipals, no es 
va debatre la que hauria de 
ser, avui per avui, la priori-
tat de les Terres de l’Ebre: la 
que omple de roig les nostres 
comarques a tots els mapes 
que han sortit les darreres 
setmanes, tot assenyalant 
comarques, com la Terra 
Alta, amb una pèrdua de més 
d’un 10% de població en els 
últims deu anys, segons da-
des de l’IDESCAT; la pro-
blemàtica que ens mostra 
municipis on hi ha menys 
de dos persones cotitzant a 
la seguretat social per cada 
pensionista. A més, en plena 
campanya electoral, l’IDES-
CAT publicava la projecció 
de població per al període 
2018-2030 i, en la mateixa lí-
nia, les Terres de l’Ebre són 
l’excepció al creixement de-
mogràfic generalitzat, amb 
una pèrdua de població a 
deu anys vista, del 0,7%. 

EL DESPOBLAMENT de 
les Terres de l’Ebre hauria 
d’haver sigut el tema central 

de la campanya. Les urnes 
han acollit els vots que con-
formaran els ajuntaments 
i, també, la composició dels 
consells comarcals i la Di-
putació, entitats totes elles 
afectades per les senyals 
d’alerta que mostren els ma-
pes anteriors. Però, davant 
d’aquest escenari, les cam-
panyes electorals han estat 
mancades de propostes per 
aturar el despoblament i re-
vertir la situació demogràfi-
ca del territori.

NINGÚ s’ha atrevit a posar 
veu al transvasament ne-
gatiu de persones que pa-
teixen les Terres de l’Ebre 
fent d’aquest l’eix central 
del seu discurs de campan-
ya, perquè acceptar això és 
la mostra del fracàs polític i 
social dels últims quaranta 
anys i no és precisament una 

bona carta de presentació 
de cara a unes eleccions. Els 
compromisos polítics a llarg 
termini ja no venen, i ningú 
vol emprendre propostes i 
dinàmiques transformado-
res que no assegurin un rèdit 
electoral a quatre anys. 

PERÒ ens fem un mal favor, 
si no som capaces d’entomar 
la situació i continuem ob-
viant-la. Cal ser conscients 
que la pèrdua de capital 
humà, de coneixements, de 
persones i de comunitat, duu 
lligat un desequilibri terri-
torial que no fa més que ac-
centuar-se, més entre una 
població amb forta existèn-
cia de pensionistes en un sis-
tema que comença a ser molt 
qüestionat. 

LA SOLUCIÓ no és fàcil, 
ni ràpida. Però passa, de 

ben segur, per la implicació 
de tots els àmbits i totes les 
ebrenques. Des dels gover-
ns locals, la de prendre un 
compromís amb resultats in-
visibles a curt termini, apos-
tant per la col·laboració i el 
tractament mancomunat de 
la problemàtica per poder 
traslladar a les institucions 
polítiques competents unes 
demandes que no són només 
anhels, sinó drets: poder viu-
re allà on has nascut. 

PERMETRE unes infraes-
tructures de mobilitat i tec-
nològiques alineades amb 
la revolució tecnològica i 
les noves formes de treball, 
que permetin continuar vi-
vint a les Terres de l’Ebre, 
tot i treballar més a prop 
del centre polític i econò-
mic de les capitals. Que pu-
guin assegurar que tornar a 
casa després d’haver marxat 
per a formar-te és una al-
ternativa viable. I també ser 
conscients que la reversió 
d’aquesta dinàmica perver-
sa de despoblació s’ha de fer 
amb la comunitat, donant 

lloc i veu a les iniciatives 
comunitàries existents, mol-
tes, diverses i innovadores, 
que tenen la capacitat de 
fer que no només visquem 
a les Terres de l’Ebre, sinó 
que hi vulguem viure per ser 
un lloc amb una dinamitza-
ció cultural i social extraor-
dinària. Aquest conglomerat 
intraterritorial ha de ser la 
base per a una taula de tre-
ball que abordi el problema 
des d’una visió transversal i 
integradora: treball, infraes-
tructures i entorn social i 
cultural. 

PERÒ, malauradament, es 
va trobar a faltar alguna veu 
que posés el despoblament 
al centre del debat electoral, 
sent prou humil per assu-
mir-ho com el resultat d’un 
fracàs que podem rever-
tir. Conscients que aconse-
guir-ho va més enllà de les 
competències municipals, 
lamentem la manca de lide-
ratge i visió de futur degut 
a aquesta gran absència de-
tectada durant la campanya 
electoral.   

JORDI ARRUFAT i CINTA FARNÓS

POLITÒLEGS I MEMBRES DEL 

COL·LECTIU DIÀSPORA EBRENCA
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Iceta i Rubalcaba, personatges del moment

Eleccions municipals, pactes locals

MIQUEL ICETA és un 
home intel·ligent i capaci-
tat per mantenir la cadira 
vivint de la política des de 
la mateixa aparició de la de-
mocràcia. Costa molt aguan-
tar tants anys mantenir el 
lideratge i poder arribar a 
ser la quarta personalitat 
de l’Estat Espanyol, si acaba 
aconseguint la presidència 
del Senat. Serà, sense dub-
te, una vertadera excepció, 
dins la política espanyola. 
De molt jove, als 17 anys, ja 
es va afiliar a les joventuts 
del PSC, i pocs anys des-
prés va entrar de regidor de 
Cornellà de Llobregat. Va 
preferir la política als estu-
dis i d’aquesta hi ha viscut 
durant tota la seva vida. Re-
sulta ser un extraordinari 
supervivent i malgrat que el 
senat és el “cementiri dels 
elefants” dels polítics signi-
ficats, si arriba a presidir la 
institució, podrà sobreviure 
per noves aventures. Porta la 
política a la sang.

ARRASTRA errors i el més 
gran fou manifestar-se al cos-
tat dels membres de Societat 
Civil Catalana i de polítics de 
la dreta dura anticatalana, 
al costat, de Millo, Montse-
rrat, Albiol i membres de Cs. 
Aquell dia semblava haver 
enterrat el federalisme que 
sempre predicava i, aquella 
imatge dins de la manifesta-
ció espanyolista, delataven 
llurs vertaders sentiments. 
Ha mantingut paraules de 
diàleg i d’enteniment entre 
Catalunya i Espanya però el 
suport a l’article 155, el qua-
lifiquen com realment és. És 
veritat que ell i el PSC, per 
la conveniència del moment, 
van defensar l’estatut apro-
vat per les cambres espanyo-

les i catalanes, i ratificat pel 
referèndum, desbaratat pel 
TC. Però va fer un gir ma-
nat i dirigit des del PSOE i és 
obedient al que li manen. Si 
ha pogut resistir durant tants 
anys a la cadira de la política 
és que sap ballar tots els rit-
mes i de dansa ja ens n’ha do-
nat vàries lliçons públiques. 
Conseqüentment, per sub-
jectar allò del que viu, i natu-
ralment sembla que hi viurà 
del subsidi corresponent, si 
arriba a ocupar la cadira del 
Senat, cal saber ballar tots els 
ritmes i seguir la música dels 
que manen. No només dels 
que dirigeixen el PSOE sinó 
també dels que porten les 
rendes del país des de l’om-
bra, com la banca, les oligar-

quies empresarials i aquells 
que no volen canviar res per 
continuar augmentant els 
seus interessos.

ICETA parla de diàleg i del 
federalisme acordat pel seu 
partit a Granada. Potser s’ha 
arribat tard a la seva propos-
ta quan l’independentisme 
avança en contraposició a 
l’extrema dreta representa-
da a Catalunya per Vox, PP i 
Cs. Des del senat tindrà més 
poder però li reneix en ell i al 
PSOE l’acció del que recent-
ment desaparegut “home 
d’estat”, Alfredo Rubalcaba, 
quan subterràniament va 
lluitar contra la proclama-
ció de Puigdemont com a 
president. Cal recordar que 
aquest personatge havia tre-
ballat en favor de l’Estatut 
entenent que Catalunya ne-
cessitava un tracte singular 
dins l’estat autonòmic es-
panyol. Però posteriorment 
no formant part dels òrgans 
de govern i retirat de la pri-

mera línea pública va fer el 
possible per frenar l’inde-
pendentisme i impedir que 
Puigdemont fos investit com 
a president de la Generali-
tat el 30 de gener del 2018, 
pactat a l’ombra amb líders 
del PDECat, avui fora de la 
direcció. El Tribunal Cons-
titucional i Felip VI ja ha-
vien reblat el clau amb aires 
revengistes i repressors que 
obligaren al president Puig-
demont a exiliar-se. Plegats 
desarmaren les ànsies cata-
lanes de poder alliberar-se 
de l’Estat espanyol. 

ICETA, el que ara se’l cata-
loga el dialogant, i des de la 
presidència del Senat així ho 
pot demostrar, ha treballat 
fermament a favor del 155 i 
manifestant-se al costat de 
l’espanyolisme més recalci-
trant. Vet aquí perquè, des 
del Parlament, les forces que 
tenen majoria li posaran di-
fícil l’elecció com a senador 
autonòmic.  

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

DESPRÉS de molts anys 
participant en campanyes 
polítiques, es constata que 
les eleccions municipals són 
les que més emoció gene-
ren. No només entre els po-
litòlegs, sinó sobretot entre 
tantes i tantes persones que 
s’hi involucren a cada po-
ble i ciutat. Per això, sabent 
què significa, cal felicitar els 
guanyadors però sobretot 
agrair a tothom qui ha posat 
el seu temps personal, el seu 
esforç i dedicació, en un pro-
jecte per al seu municipi. 

ACTUALMENT ja no visc a 
l’Ebre, però hi continuo molt 
vinculat i he tingut l’ocasió 
d’anar seguint la campanya 
electoral. En aquest sentit, 
voldria fer una reflexió en 
clau municipalista, tant dels 
resultats com dels possibles 
pactes electorals. Intentaré 
ser el més equànime possi-
ble, més enllà de les meves 
conegudes preferències po-
lítiques.

D’ENTRADA, cal desta-
car que el mapa electoral és 
cada cop més canviant i di-
vers. La majoria de votants 

ha deixat d’identificar-se 
amb un partit en concret: es 
canvia habitualment de vot, i 
sovint s’exerceix un o diver-
sos “vots duals”. No es tracta 
d’un comportament electo-
ral nou, però sí que destaca 
per haver-se estès de forma 
molt considerable en els da-
rrers anys. I en el cas de les 
municipals, és on aquest vot 
dual es percep de forma més 
clara, perquè s’exerceix si-
multàniament, amb urnes 
una al costat de l’altra.

DIUMENGE 26-M vam veu-
re diversos casos espectacu-
lars. A Amposta, la candida-
tura encapçalada per Adam 
Tomàs va rebre 6.102 vots 
(62%), molts més que els 
3.698 vots de la candidatura 
d’ERC a les Europees, que 
també va ser un bon resultat. 
Casos similars es van repetir 
a la Ràpita, Alcanar o l’Amet-

lla de Mar, per exemple. En 
el cas Deltebre, Lluís Soler 
va obtenir 3.665 vots (57%), 
més que doblant els 1.803 
suports de JxCat a les Eu-
ropees, i diferencials també 
molt importants van acon-
seguir els alcaldes de JxCat 
a capitals de comarca com 
Gandesa o Mora d’Ebre.

FINS I TOT candidatures 
que tenen menys represen-
tació al territori recullen 
un fort vot dual. En el cas 
del PSC a Sant Jaume d’En-
veja, Joan Castor Gonell va 
ampliar suports fins a 1.115 
vots, més que doblant els re-
sultats de les Europees, cosa 
que també va assolir la can-
didatura associada de l’al-
calde de Batea. I per part de 
les candidatures associades 
d’en Comú / Movem, des-
taca el cas de la Sénia, amb 
1.452 vots a les municipals 

davant només 196 a les Euro-
pees, i de Tortosa, on la llista 
de Jordi Jordan ha arribat a 
3.178 vots, davant els 828 del 
referent supralocal a les eu-
ropees.

TOTS AQUESTS diferen-
cials poden ser deguts a di-
verses circumstàncies, que 
a vegades són difícils de cal-
cular. Es tracta de vots duals 
que es repeteixen arreu de 
Catalunya, en sentits molt 
diferents. Un fenomen que 
succeeix fins i tot en grans 
ciutats metropolitanes com 
Terrassa, Badalona o la ma-
teixa Barcelona. I això de-
mostra que, en eleccions 
municipals, l’electorat emet 
un vot en clau local. Per tant, 
la segona reflexió que volia 
fer és que, en aquells mu-
nicipis on calgui fer pactes, 
s’haurien de construir tam-
bé en clau local, i respectant 
l’esperit dels resultats.

VIVIM en un país en què la 
situació nacional és excep-
cional. On el conflicte po-
lític s’ha judicialitzat, amb 
presos polítics i exiliats, i 
l’electorat fa anys que expe-

rimenta una espiral centrífu-
ga en el posicionament polí-
tic. Tenim una societat forta, 
però convé no continuar ten-
sant-la potenciant la política 
de blocs. I a nivell local és 
on primer cal ser capaços 
de reconstruir ponts. Tots 
els regidors electes ho han 
estat per servir el seus con-
ciutadans, i tots tenen pro-
jectes per al seu municipi. 
No seria just que, des de cap 
de les bandes, s’aïllés els re-
presentants d’una part dels 
veïns. És en l’àmbit local on 
els acords transversals són 
possibles, i recomanables.

NO VIUREM en un país nor-
mal fins que el conflicte polí-
tic es resolgui políticament, 
fins que els presos surtin de 
la presó i els exiliats puguin 
tornar. Però sense pretendre 
fer cap comparació, tampoc 
hi viurem si mentrestant una 
part dels nostres veïns i veï-
nes es veu aïllada per motius 
polítics. Per això, espero que 
els pactes que s’estableixin, 
en el sentit que sigui, es facin 
assolint acords i consensos a 
partir de les prioritats locals, 
comptant amb tothom. 

MARC PUIGDOMÈNECH I RAMIÓ

POLIÒLEG, PROFESSOR 

I MILITANT D’ERC
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El canvi que Tortosa necessita
NI RECORDO ja les vegades 
que, caminant per Tortosa 
amb Jordi Jordan, ens han 
aturat molts tortosins i tor-
tosines per fer-nos arribar 
moltes de les seues preocu-
pacions. Que si l’enllumenat 
dels carrers és fosc i per la nit 
no s’hi veu res; que si les vo-
reres i els vials no s’arreglen 
des de fa anys i la gent ha 
d’anar sortejant forats; que si 
el contracte de recollida d’es-
combraries no es compleix i 
els carrers continuen bruts... 
I és que 12 anys de governs 
convergents, sempre amb 
el suport d’ERC, han donat 
molt de sí. 

PERÒ JORDI JORDAN fa 
anys que, a peu de carrer, i 
no només ara que han sigut 
eleccions, ha recollit moltes 
de les propostes que Movem 
Tortosa porta al seu progra-
ma. Durant els darrers quatre 
anys, s’ha reunit amb multi-
tud d’associacions, de comu-
nitats, d’experts i, en definiti-
va, de ciutadans i ciutadanes 
que li han permès crear un 
programa per a les persones 
i amb les persones. L’objectiu 
bàsic és mirar Tortosa amb 
ulls de futur, recuperar l’es-
perit de capital, i convertir la 
ciutat en un pou d’oportuni-
tats, que la faci atractiva per 
a viure i per ser visitada. 

EL PROJECTE de Movem 
gira al voltant de tres grans 
eixos: l’econòmic, el socio-
cultural i el patrimonial. 

EL PUNT més important és 
impulsar l’economia de la 
ciutat, tot fomentant la im-
plantació de nous comerços, 
noves empreses i nous pro-
jectes, que rellancin a la ve-
gada l’ocupació de qualitat i, 

per tant, puguin atraure a la 
població. Aquesta no és una 
tasca fàcil, però com diria 
alguna celebritat: “La forma 
d’iniciar és deixant de parlar 
i començar a fer”. Després 
d’anys d’estancament,  on 
l’actual govern convergent 
i ERC ens ha portat, hem 
perdut 2.300 habitants i, tot 
i això, som de les ciutats de 
Catalunya amb més atur i ín-
dex de pobresa. 

EL PRIMER pas és impulsar 
i posar al dia els dos polígons 
industrials de la ciutat, així 
com la creació d’un centre 
per impulsar empreses in-
novadores i crear un seguit 
de polítiques de suport a 
nous emprenedors i pimes. 
Volem crear una xarxa d’es-
pais coworking, així com una 
borsa de locals comercials. 
També estudiar fórmules de 
crèdit municipal, que ajudin 
a finançar tot tipus d’inicia-
tives empresarials. Cal posar 
les bases per generar riquesa.

EN L’ÀMBIT SOCIAL, vo-
lem convertir Tortosa en una 
ciutat més amable, còmoda i 
atractiva per viure-hi i con-
viure-hi. Que els ciutadans 
i la gent del voltant tingui 
més oportunitats, però tam-
bé perquè s’HI senti a gust 
i la gaudeixi. En aquest sen-
tit, el primer projecte és la 
construcció del tercer pont, 
que descongestionarà tot el 
centre de la ciutat i permetrà 
reequilibrar urbanísticament 

la ciutat.

UN ALTRE PUNT impor-
tant és el desenvolupament 
definitiu dels terrenys de 
Renfe, després d’anys de pro-
meses de convergents i ERC, 
per convertir-los en un gran 
pulmó verd que sigui una 
prolongació del Parc Teodor 
Gonzàlez, tot combinant-ho 
amb espais comercials, d’oci i 
de restauració per fer de Tor-
tosa una ciutat més atractiva 
i moderna.

EN L’ÀMBIT SOCIAL tam-
bé volem que les persones 
gaudeixin de segones oportu-
nitats i d’un envelliment ac-
tiu. Per aquest motiu, impul-
sarem polítiques socials com 
ara un pla de rescat social que 
deixi enrere una visió carita-
tiva i parli d’empoderament 
de la ciutadania. També hi ha 
d’haver una oficina munici-
pal de mediació per evitar els 
desnonaments que, silencio-
sos però reals, es produeixen 
també sovint a Tortosa. 

TAMBÉ, i molt important, 
el projecte de Jordi Jordan 
aposta per un augment de 
l’oferta educativa, ja que 
creiem que seria primordial 
per a la nostra ciutat la im-
plantació de més estudis de 
cicle mitjà i superior, així com 
de graus i estudis universita-
ris. L’increment d’estudiants 
a Tortosa fomentaria el llo-
guer d’habitatges, l’economia 
del petit comerç i, com no, la 

contribució a la creació de 
nous talents. Volem ser tam-
bé una ciutat jove.

FINALMENT, el tercer eix, 
i un des més importants, és 
la creació d’una regidoria 
de Patrimoni Històric que 
planifiqui a llarg termini la 
recuperació i la transforma-
ció del nucli antic de la ciu-
tat, per tal de convertir-lo en 
un atractiu turístic que creï 
riquesa durant tot l’any. La 
idea és recuperar els més de 
sis quilometres de muralles i 
fortificacions i convertir-los 
en un producte turístic únic 
al país. Tot impulsant també 
la rehabilitació i transforma-
ció del castell de Tenasses, la 
dinamització del call jueu, i 
la recuperació del barri del 
Castell i de Sant Jaume, així 
com una veritable rehabilita-
ció de gran part dels habitat-
ges. 

NO CAL que recordi que 
Jordi Jordan porta anys fent 
bandera d’aquesta qüestió, 
perquè s’ho creu de veritat i 
estima el patrimoni després 
d’haver estat més de set anys 
president dels Amics dels 
Castells i Nucli Antic. Perquè 
hem de recordar que tenim 
un patrimoni cultural his-
tòric inigualable, i l‘hem de 
recuperar i convertir en un 
dels eixos del motor econò-
mic de la ciutat.

ESPEREM DONCS que, 
aquesta vegada sí, després 
de 12 anys de governs con-
vergents i d’ERC, s’obri una 
nova etapa política a la ciutat, 
de canvi, caminant cap al fu-
tur, amb propostes positives 
i molt necessàries que ens 
tornin a fer sentir orgullosos 
de ser tortosins i tortosines. I 

que puguem mirar amb més 
esperança i optimisme el 
futur de la nostra estimada 
ciutat. És l’hora del canvi. És 
l’hora de moure Tortosa. 

“ÉS L’HORA DE 

MOURE TORTOSA”

“Esperem doncs que, 

aquesta vegada sí, 

després de 12 anys de 

governs convergents i 

d’ERC, s’obri una nova 

etapa política a la 

ciutat, de canvi, 

caminant cap al futur, 

amb propostes 

positives i molt 

necessàries que ens 

tornin a fer sentir 

orgullosos de ser 

tortosins i tortosines”

MONTSE GARCIA

ECONOMISTA I MEMBRE 

DE MOVEM TORTOSA
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MUNICIPIS

ULLDECONA ha incorporat la figura 
d’una agent cívic amb l’objectiu de mi-
llorar la convivència als carrers del mu-
nicipi. La seva tasca és garantir que es 
compleixen les normes més elementals 
de civisme en l’espai públic. Per exem-
ple, no tirar brossa al terra o recollir els 
excrements dels animals. Unes normes 

bàsiques que no sempre es compleixen. 
L’objectiu d’aquesta iniciativa és millorar 
la imatge del poble. Precisament, els més 
petits també han iniciat una campanya 
per promoure el civisme. L’ordenança de 
civisme i convivència d’Ulldecona esta-
bleix sancions que van dels 300 euros als 
3.000 euros.  S. ALARCÓN.

Nou agent cívic a Ulldecona

RIBA-ROJA D’EBRE

Dividits pel dipòsit de residus
 Unes 350 persones es manifesten a Móra la Nova 

i Móra d’Ebre en contra de l’abocador de Riba-roja
 Més d’un centenar de riba-rogencs, en canvi, 

donen suport al projecte davant de l’Ajuntament 

Unes 350 persones es van ma-
nifestar el 19 de maig per re-
butjar el projecte del dipòsit 
de residus industrials no peri-
llosos que s’està construint al 
municipi de Riba-roja d’Ebre. 
Les plataformes Ribera Digna 
i Almatret Net, conjuntament 
amb alcaldes i veïns del terri-
tori, es van concentrar a Móra 
la Nova i es van desplaçar fins 
al Consell Comarcal de la Ri-
bera d’Ebre, a Móra d’Ebre, 
per mostrar “la cohesió i 
l’oposició del territori”. Així, 
el portaveu de la Plataforma 
Ribera Digna, Àlex de la Guia, 
va recordar que els alcaldes 
estan treballant amb un con-
tenciós administratiu, i que el 
govern català està revisant les 
llicències ambientals. 
La lectura del manifest va 
anar a càrrec dels activistes 
Sergi Saladié i Roser Vernet. 
En la manifestació també hi 
van participar càrrecs elec-
tes com l’alcalde de la Torre 
de l’Espanyol, Joan Juncà, i 
la presidenta del Consell Co-
marcal de la Ribera d’Ebre, 
Gemma Carim. 

Veïns a favor del projecte
Per la seua banda, en contra-
posició a la manifestació de 
Móra la Nova, més d’un cen-
tenar de veïns de Riba-roja 
d’Ebre també van protestar a 
les portes de l’Ajuntament per 
defensar el projecte del dipò-
sit, i van llegir un manifest per 
demanar que s’escolti la seva 
opinió. Els partidaris del pro-
jecte asseguren que l’abocador 
suposarà una alternativa labo-
ral, i que també permetrà re-
vertir la despoblació. L’alcalde 

de Riba-roja d’ebre, Antonio 
Suárez, va insistir en què es 
tracta d’una inversió de 10 mi-
lions d’euros que generarà 44 
llocs de treball. 
A més, des de la Plataforma 
Riba-roja Decideix van remar-
car que els residus que s’hi 
emmagatzemaran no són pe-
rillosos. Amb aquesta inversió, 
els veïns deixarien de pagar la 
taxa municipal de la brossa a 
partir d’enguany, i s’invertiran 
quatre milions d’euros en un 
vial d’accés al camí de Maials, 
que convertirà aquesta via 
d’evacuació del Pla d’Emer-
gències Nuclear (PENTA).

Possible querella
D’altra banda, l’alcalde ri-
ba-rogenc podria querellar-se 
contra els onze ajuntaments 
de la Ribera d’Ebre, els dos del 
Segrià i els responsables polí-
tics que impulsen un conten-
ciós administratiu contra la 
llicència d’obres del dipòsit de 
residus. Així va anunciar-ho 
Suárez durant el ple del Con-
sell Comarcal, després d’ins-
tar l’ens a pendre partit sobre 
la qüestió, i que la presidenta 
Gemma Carim remarqués que 
són els ajuntaments i no el 
Consell els que havien pres la 
iniciativa. En l’acabar la ses-
sió, els portaveus de la Plata-
forma Riba-roja Decideix van 
lliurar a Carim gairebé 500 
signatures a favor del projec-
te, i van demanar als represen-
tants institucionals que apor-
tin “pau i respecte” davant els 
“atacs i insults” que afirmen 
que rep el poble. Carim va in-
sistir que “no és una lluita en-
tre pobles” i es va remetre a la 
moció aprovada el passat 30 
de gener en contra del dipòsit 
de residus, prèviament acor-
dada al Consell d’Alcaldes.  

La protesta que es va fer el 19 de maig a les Móres. //  FOTO: ACN.

Torra deixa plantat l’alcalde de Riba-roja
L’alcalde de Riba-roja d’Ebre, Antonio 
Suárez, i el portaveu de l’oposició, el so-
cialista José Luis Aparicio, van lamentar 
que el president de la Generalitat, Quim 
Torra, ajornés per tercera vegada la reu-
nió per parlar del dipòsit de residus indus-
trials que s’està construint al poble, i que, 
en canvi, s’hagi trobat amb membres de la 
plataforma Ribera Digna, contrària al pro-
jecte. Suárez va afirmar en roda de premsa 
que Torra té una visió “parcial” de la reali-
tat del poble i la comarca, i va convidar-lo 

una vegada més a visitar el municipi. A 
més, Suárez també va carregar amb dure-
sa contra el conseller de Territori i Soste-
nibilitat, Damià Calvet, per voler buscar 
“escletxes legals” d’expedients tramitats 
pel seu departament. A banda, Aparicio va 
remarcar que al poble existeix unitat en 
defensa del projecte del dipòsit i la planta 
de valorització, i també va criticar el go-
vern català. En aquest context, una trente-
na de veïns també van protestar davant del 
Parlament i del Palau de la Generalitat.  

Cinta Bonet / ACN
MÓRA D’EBRE
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Tortosa comença a amagar cables

La companyia elèctrica Endesa 
ha iniciat els treballs de millora 
i retirada de cablejat en diversos 
carrers del nucli històric de Tor-
tosa. Segons l’Ajuntament, l’ac-
tuació s’està realitzant després 
de les gestions impulsades pel 
mateix consistori, en contacte 
amb la companyia i amb els pro-
pietaris d’immobles. La mesura 
arriba després que l’Associa-
ció de Veïns del Centre-Nucli 

Històric, veïns i comerços de la 
zona reclamessin una solució a 
la presència abusiva de cablejat 
arreu del nucli antic, fa poques 
setmanes. Concretament, els 
operaris d’Endesa estan retirant 
part del cablejar aeri de carrers 
del centre històric, així com el 
soterrament del cablejat apro-
fitant les canalitzacions que es 
van instal·lar amb la reurbanit-
zació dels carrers en el marc 
del pla integral del nucli antic 
(Pincat). Una altra actuació su-
posa la millora de l’aferrament 
del cablejat a les parets dels im-

mobles, per evitar la imatge de 
cables despenjats. Els treballs se 
centren en els carrers Bonaire, 
Montcada i plaça Montserrat, 
tot donant continuïtat als que la 
companyia ja havia fet a la plaça 
Gerard Vergés. Tot seguit, En-
desa farà els mateixos treballs al 
carrer de la Mercè, una vegada 
que acabe la construcció del Pa-
lau de Justícia, i també a la plaça 
de la Cinta, on retirarà els cables 
que travessen la façana de la ca-
tedral a la porta de l’Olivera. Els 
treballs poden provocar altera-
cions en el trànsit. 

L’Ametlla de Mar ja gaudeix 
del nou passeig Marítim de 
l’Alguer, situat des del moll 
de Llevant fins a la platja de 
l’Alguer. Les obres han supo-
sat la construcció d’una nova 
plaça amb graderies i amb 
llums LED, i nous espais per 
a activitats ciutadanes. Jordi 
Gaseni, alcalde de l’Ametlla 
de Mar, ha explicat que, un 
cop finalitzada aquesta obra, 
es continuarà amb el projecte 
del passeig del dic de l’Espat-
ller. Les obres del passeig ma-
rítim, executades per Ports 
de la Generalitat, han tingut 
un cost de 523.000 euros. 
Una altra de les obres que la 
Generalitat té projectades 

en aquest municipi del Baix 
Ebre és l’edifici del costat 
dels porxos de la Confraria 
Vella. Un primer projecte va 
ser rebutjat pel consistori, 
al considerar que trencava 
l’estètica de la façana marí-
tima. Ara, Gaseni ha expli-
cat que l’Ajuntament espera 
rebre una nova proposta de 
Ports de la Generalitat, per 
tal d’arribar a un acord i tirar 
endavant el projecte. De fet, 
el gerent de Ports de la Ge-
neralitat, el calero Joan Pere 
Gómez, ja ha garantit en di-
verses ocasions que aquesta 
obra està inclosa dintre del 
Pla d’Inversions 2019-2023 
de Ports.   S. ALARCÓN.

Nou passeig a 
l’Ametlla de Mar

Una imatge de l’obra finalitzada // FOTO: ARXIU C21.

Operaris d’Endesa al carrer Montcada. // FOTO: CEDIDA.

Gustau Moreno
TORTOSA

MUNICIPIS 

 L’Ajuntament atén la reclamació de veïns i 
comerciants per retirar i soterrar el cablejat

  Endesa ja treballa en alguns carrers i també 
retirarà els cables de la porta de l’Olivera 
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11 banderes blaves per a l’Ebre

El jurat internacional Ban-
dera Blava 2019 ha distingit 
onze platges de la costa del 
Baix Ebre i del Montsià, pre-
miant així la gestió ambiental 
i la seguretat,  les instal·la-
cions i la prestació òptima 
dels serveis i la informació i 
l’educació ambiental. La ban-
dera blava a les cinc platges 
de l‘Ametlla de Mar: Calafató, 
Sant Jordi Alfama, Cala Forn, 

Pixavaques i l’Alguer, dos de 
l’Ampolla: Cap Roig i Avella-
nes, dos a Sant Carles de la 
Ràpita: Garbí i les Delícies, 
una a Deltebre, la de Riumar, 
i una més a Alcanar, la de les 
Cases-El Marjal.
Amb el distintiu s’exigeix a 
les platges una qualitat de 
l’aigua excel·lent i, als ports, 
una òptima gestió ambiental.
Al Baix Maestrat onejaran un 
total de deu banderes blaves, 
dos a Vinaròs: Fortí i Fora 
Forat, altres dos a Benicar-
ló: Morrongo i la Caracola, i 

també a les dos de Peníscola: 
la platja sud i la platja nord. 
Alcalà de Xivert és el muni-
cipi de la costa del nord de 
Castelló amb més banderes 
blaves, un total de quatre, a 
les diferents platges del nucli 
d’Alcossebre: el Carregador, la 
Romana, el Moro, i Manyetes.
Este important distintiu 
l’atorga un Tribunal Inter-
nacional de la Fundació 
Educació Ambiental, amb la 
col·laboració de l’Associació 
d’Educació Ambiental i del 
Consumidor. 

S’han acabat les obres de 
perforació del túnel de 
l’N232 entre el Barranc de 
la Bota i la Torreta al port 
de Querol. El passat 24 de 
maig, l’empresa aconseguia 
travessar tota la muntanya 
obrint la segona boca d’esta 
estructura de 195 metres de 
longitud, una de les obres 
principals per salvar el port 
de muntanya. Les obres, amb 
un pressupost de 39,89 mi-
lions d’euros, contemplen el 
condicionament de l’actual 
carretera amb l’objectiu de 
millorar la capacitat, funcio-
nalitat i seguretat viària de la 
carretera actual i disminuir 
els temps de recorregut de 
la principal via de comuni-
cació entre les comarques 
castellonenques del Maes-
trat i dels Ports i l’aragonesa 
del Baix Aragó. Estes obres 

se sumen a les properes que 
el Ministeri de Foment ha 
posat recentment en servei 
a Terol per millorar la ca-
rretera N-232 entre el límit 
provincial amb Castelló i la 
intersecció a Ràfels, amb ob-
jectius similars.
No serà l’única gran obra: 
s’han projectat un total de 
tretze estructures, de les 
quals hi ha nou viaductes, 
un pas superior i dos passos 
inferiors. La nova carretera 
tindrà una calçada de 2 a 3 
carrils, amb carril per a vehi-
cles lents. A més, es projecta 
un únic enllaç a Vallibona, 
que connectarà amb l’antiga 
carretera nacional, que fun-
cionarà com a via de servei, 
i amb la carretera local CV-
111. El pressupost dedicat al 
tram és de, quasi, 40 milions 
d’euros.  A.P.

Acaba la perforació 
del túnel de Querol

Calat del túnel // FOTO: CEDIDA.

Platja de les Delícies a la Ràpita // FOTO: CEDIDA.

Albert Pascual
SANT CARLES DE LA RÀPITA

 MUNICIPIS

 La Cala, amb cinc, és el municipi amb més
distintius, seguida de l’Ampolla i la Ràpita amb dos

 A la costa del Baix Maestrat en són 10, quatre
a Alcossebre, i dos a Vinaròs, Benicarló i Peníscola
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Una trentena de tècnics i 
investigadors holandesos, 
francesos, italians i espan-
yols s’han reunit durant 
dos dies a les Terres de 
l’Ebre per debatre sobre la 
recuperació sostenible del 
poblament de peixos au-
tòctons, fent servir el tram 
final del riu Ebre com a 
exemple. La trobada va es-
tar organitzada des del pro-
jecte Life MigratoEbre. El 
director de l’Idece, Alfons 
Montserrat, va explicar 
que els problemes de con-
nectivitat dins el riu “són 
un problema comú a tota la 
Europa continental”.
El coordinador científic del 
projecte Life Migratoebre, 
Marc Ordeix, comentava 
que “es vol implicar la po-
blació local en la iniciativa”.
L’Ebre treballa amb la in-
troducció de l’esturió. Un 
dels tècnics que participa 
en les jornades, l’ecòleg ho-
landès Jeroen van Herk, ha 
detallat que “als Països Bai-
xos també es treballa en la 
introducció d’esta espècie” 
que, assegura, “diu molt de 
la qualitat dels rius”.
Les jornades van incloure 
una visita a la rampa per a 
peixos de l’assut d’Ascó i als 
esturions que es mantenen 
al centre d’aqüicultura de 
l’IRTA a Sant Carles de la 
Ràpita.  C.B.

La campanya de l’angula al 
delta de l’Ebre s’ha tancat en-
guany amb una disminució de 
pràcticament la meitat de les 
captures respecte a les efec-
tuades l’any passat. Així ho 
constaten les dades de la Con-
fraria de Pescadors de Delte-
bre, que centralitza la comer-
cialització de les captures de 
tot el Delta: no s’ha arribat als 
600 quilos pescats davant dels 
1.100 registrats al tancament 
de 2018. Tot i que, tradicional-
ment, és una pesca amb alts i 
baixos en anys alternatius, el 
secretari de la Confraria, Pas-
cual Chacón, ha apuntat que 
les condicions climàtiques 
benèvoles d’este hivern hau-
rien influït decisivament en 
aquesta caiguda: les tempera-
tures han estat molt suaus, no 
s’han produït precipitacions 
ni grans nevades als Pirineus 
que hagen incrementat els ca-
bals de l’Ebre i les llevantades 
o episodis de vent han estat 
comptats. “El canvi climàtic 
ens afecta”, assegura Chacón.
“No és que no n’hi haja, d’an-
gules. És la confluència del 
temps”, ha reiterat Chacón 
sobre el descens de les captu-
res experimentat durant esta 
campanya, que es va obrir l’1 
de novembre de 2018 i s’ha 
tancat el 20 de març passat. 
Tot i l’espectacularitat de la 
caiguda, aclareix que no és el 
primer cop que detecten cam-
panyes alternances irregulars 
d’un any per a l’altre, segons la 
creença arrelada popularment 
al sector.
Ara, però, els pescadors d’an-
gula del delta de l’Ebre són 
conscients que, més enllà de 
les condicions peculiars ne-

cessàries per a la pesca de 
l’angula –l’aleví de l’anguila 
que creua l’Atlàntic i l’estret 
de Gibraltar des del mar dels 
Sargassos per remuntar els 
rius-, el factor climàtic està 
influint més que mai en la 
seua sort. Si l’any anterior les 
llevantades de la tardor van 
permetre superar la tona, l’hi-
vern “climatològicament pri-
maveral” ha estat decisiu. “La 
poca pesca que hem tingut ha 
estat els tres dies que ha fet 
mal temps”, reconeix Chacón. 
Els cabals fluvials abundants 
i els temporals de llevant són 
els reclams fonamentals per 
atreure l’angula a remuntar el 
riu.
Així doncs, com qualsevol ac-
tivitat pesquera, recorda el se-
cretari de la Confraria de Del-
tebre, el comportament de les 
espècies piscícoles –tant des 
del punt de vista reproductiu 
com del desenvolupament- 
està directament afectat per 
les condicions del medi, re-

quereix unes condicions 
climàtiques concretes. I, ac-
tualment, el sector percep que 
estes condicions estan can-
viant. “Tothom està notant un 
canvi climàtic important. Ens 
afecta: estàvem acostumats 
que de novembre a desembre 
teníem vents de dalt, llevanta-
des, fred i enguany no ha estat 
així. No hi ha hagut desgel i no 
ha baixat aigua”, subscriu.
Tot plegat s’ha traduït en jor-
nades, durant els últims dies 
hàbils de març, amb captures 
totals a tot el Delta de només 
uns quatre quilos d’angula. En 
general, calcula Chacón, els 
prop de 300 pescadors auto-
ritzats a tot el delta de l’Ebre 
han capturat de mitjana uns 
2,5 quilos cadascun. En can-
vi, estes baixes quantitats no 
han suposat un increment de 
preus. “No puja. La Unió Eu-
ropea està dins del CITES –el 
conveni que regula el comerç 
internacional d’espècies ame-
naçades- i no es permet l’ex-

portació: només a l’interior 
d’Europa. Va a l’engreix en 
bona part i no al consumidor 
final”, certifica.
Els preus se situen entre els 
200 i els 300 euros el quilo. 
Únicament durant el període 
que va entre novembre i finals 
de desembre, davant l’expec-
tativa de l’increment de con-
sum nadalenc, estes xifres re-
punten cap a la part superior. 
Amb tot, Chacón precisa que 
una major disponibilitat d’an-
gules atreu més els compra-
dors, perquè facilita i n’abara-
teix el transport. A diferència 
de dècades passades, la pro-
ducció menys elevada s’ha vist 
compensada amb una millor 
valoració econòmica. “Tenim 
menys pesquera però si ha-
gués anat econòmicament mi-
llor, compensaria”, tanca. 

 Els pescadors creuen que és cosa dels 
efectes del canvi climàtic sobre el Delta

 La bonança de l’hivern també
influiria en la baixada de captures

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Captura d’angules al delta de l’Ebre. // FOTO: ARXIU.

L'APUNT

L’angula cau a la meitat Recuperació
de peixos
a l’Ebre

ACN / S.A.
SANT JAUME D’ENVEJA

S
SOCIETAT

LA UNITAT de Salut Internacio-
nal de les Terres de l’Ebre de l’Hos-
pital Verge de la Cinta de Tortosa 
ja atén cada any un miler de con-
sultes i visites. El seu responsable, 
el doctor Josep Rebull, ha explicat 
que les consultes no són només de 
persones del territori que volen va-

cunar-se abans de fer un viatge a 
l’estranger, sinó també de moltes 
persones de d’altres llocs que volen 
evitar el col·lapse de les unitats de 
les seues regions sanitàries. Rebull 
ha destacat la importància de de-
manar cita prèvia amb almenys un 
mes d’antelació.  G.M.

Com viatjar segur a l’estranger

SANT JAUME D’ENVEJA
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Associació contra la mosca negra
 Els afectats per les picades de la mosca negra 

constituiran una entitat al Baix Ebre
 Asseguren que l’administració ja té 10 anys

d’experiència i lamenten la manca de voluntat

Els afectats per la mosca ne-
gra han dit prou davant als 
estralls que este insecte ge-
nera en el dia a dia de les po-
blacions a tocar del riu Ebre 
com és el cas de Xerta, però 
també a Benifallet, Tivenys, i 
un llarg etcétera. Fa uns dos 
any es va crear a Facebook 
una plataforma virtual d’afec-
tats per la mosca negra que 
ha anat sumant usuaris i que 
ara vol fer un pas més consti-
tuint una associació per pres-
sionar l’administració perquè 
abordi la problemàtica. Un 
dels seus membres és el pro-
ductor d’horta ecològica de 
Benifallet, Josep Mestre, qui 
lamenta que un any més els 
tractaments contra la mosca 

negra arriben tard fruit, asse-
gura, d’una mala gestió, però 
recorda que “tenen 10 anys 
d’experiència” i lamenta la 
manca de voluntat o de pres-
supost per seguir endavant.
En les darreres setmanes la 
població de mosca negra ha 
proliferat amb força, amb mol-
tes picades als veïns de pobla-
cions com Benifallet, Tivenys 
o Xerta. Els tècnics han assen-
yalat en diverses ocasions que 
el primer tractament s’hauria 
de fer cap als mesos de gener 
i febrer, però enguany, no s’ha 
fet fins al passat dimarts 30 
d’abril, massa tard. L’alcalde 
de Xerta, Roger Aviñó, exigeix 
que els tractaments es rea-
litzen quan toca, alhora que 
ha recordat l’afectació que la 
mosca negra genera en l’acti-
vitat al camp però també en el 
turisme.

Aviñó lamenta que la queixa 
arriba “quan el problema ja 
està”, i que s’hauria de pre-
vindre des de finals de l’any 
anterior”.
L’ens que fa els tractaments, 
el Consorci de Polítiques 
Ambientals de les Terres de 
l’Ebre, el COPATE, va dema-
nar al desembre que tanqués 
un nou conveni regulador a 
tres o cinc anys per aportar 
estabilitat. Des de la delega-
ció del Govern a les Terres de 
l’Ebre assenyalen que el pres-
supost de la Generalitat està 
prorrogat i no es pot disposar 
de més recursos.  

Cinta Bonet 
XERTA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Josep Mestre, afectat per la mosca negra. // FOTO:  M.V.

Les Reserves de la Biosfera de 
les Terres de l’Ebre, el Mont-
seny i l’Alt Penedès s’han unit 
en la recerca de mesures per 
l’adaptació al canvi climàtic. 
Ho han fet a través del projecte 
Life Clinomics. El passat 9 de 
maig, es van presentar els re-
sultats en una jornada tècnica 
a l’Observatori de l’Ebre. Enric 
Adell, vicepresident del COPA-
TE i responsable de la Reserva 

de la Biosfera, va posar en valor 
la institució on es va realitzar la 
jornada, l’Observatori de l’Ebre, 
com a lloc emblemàtic per tirar 
endavant polítiques d’adaptació 
al canvi climàtic. També desta-
cava la importància del projecte 
a nivell de territori i de país, de-
gut al treball en xarxa que s’ha 
fet des dels tres territoris que hi 
formen part.
El director de l’Observatori de 
l’Ebre, David Altadill, detallava 
que participen en el projecte 
aportant “el coneixement i mo-
dels que puguen ajudar a la mi-

tigació del canvi climàtic”.
L’alcalde de Roquetes, tam-
bé president del COPATE, 
Francesc Gas, va reivindicar 
el suport econòmic de les ins-
titucions superiors per poder 
executar els projectes.
El projecte Life Clinomics 
té per objecte identificar les 
oportunitats i reptes de l’eco-
nomia local i la societat per 
adaptar-se al canvi climàtic. 
A Terres de l’Ebre es farà un 
projecte per crear un viver de 
llavor d’ostra autòctona i un 
observatori de la sequera.  Jornada tècnica a l’Observatori de l’Ebre. // FOTO: CEDIDA.

Les Reserves de la Biosfera s’uneixen
per l’adaptació al canvi climàtic
Cinta Bonet / Albert Pascual
ROQUETES
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Per fi obre el nou CAP d’Amposta
 El nou centre arriba amb mesos de retard

respecte a la primera data d’obertura anunciada
 El Departament de Salut anuncia la millora

dels CAP ja existents a les Terres de l’Ebre

Amposta té des del passat 21 
de maig un nou Centre d’Aten-
ció Primària (CAP). L’equi-
pament acull els serveis de 
medicina general, pediatria i 
odontologia i, a més, disposa 
de serveis d’atenció conti-
nuada i consultes polivalents 
per a altres usos. El Servei 
Català de la Salut (CatSalut) 
ha realitzat una inversió de 
3,7 milions d’euros entre la 
realització de l’obra i l’equi-
pament. També des del 17 de 
maig, està en funcionament 
el CAP de l’Ampolla després 
de les obres d’ampliació i re-
forma que varen iniciar-se el 
passat mes d’octubre.
L’actuació ha consistit en una 
reforma integral de l’espai: 

renovació i ampliació de les 
consultes, remodelació dels 
lavabos i canvi del terra, entre 
d’altres.
En les obres s’hi han inver-
tit una mica més de 300.000 
euros, a més dels 160.000 
per a l’equipament del cen-
tre sanitari.
Amb tot, ja han hagut les pri-
meres protestes. Un grup de 
professionals del CAP d’Am-
posta es van concentrar el 
passat 24 de maig per exigir 
l’atenció continuada. La met-
gessa de família i portaveu, 
Gemma Batlle, va afirmar que 
el nou CAP compta amb una 
àrea d’urgències preparada 
per oferir aquest servei les 24 
hores i descongestionar les 
urgències hospitalàries.
També defensen que el nou 
CAP és més accessible a la 
població. Durant una entre-

vista a Canal 21 Ebre, l’alcal-
de d’Amposta, Adam Tomàs, 
va explicar que fa uns mesos 
que va reunir-se amb la UGT, 
però que va avalar la decisió 
de concentrar l’atenció conti-
nuada a l’Hospital Comarcal 
del Montsià, tenint en comp-
te que es vol prioritzar una 
millor atenció als usuaris. En 
tot cas, Adam Tomàs també 
ha deixat clar que ha dema-
nat a Salut un segon equip 
d’urgències.
En la mateixa línia es va mos-
trar la directora territorial de 
Salut, Mar Lleixà, qui va voler 
deixar clar que la proposta de 
realitzar l’atenció continuada 
a Amposta a l’Hospital de la 
localitat es fa amb garanties 
tant per als professionals, amb 
les condicions d’instal·lacions 
de guàrdia necessària, com 
per als usuaris del servei.  

Cinta Bonet / Albert Pascual 
AMPOSTA

Protesta al CAP d’Amposta. // FOTO: JOAQUIM DOMINGO.

AMPOSTA

 SOCIETAT

El moviment veïnal ‘Prou! AP-7 
Gratuïta Ja’ ha tornat a tallar 
l’N-340 a l’alçada d’Amposta en 
una nova protesta per demanar 
la gratuïtat de les autopistes i 
per rebutjar la implantació de 
la vinyeta per finançar el man-
teniment d’estes infraestruc-
tures. També han denunciat la 
construcció d’una desena de 
rotondes atès que consideren 
que convertiran la nacional en 

una via urbana. El col·lectiu va 
reprendre els talls de carrete-
ra el mes d’abril, després que 
el Departament d’Interior els 
tornés a donar el permís.
En este tall 233, el portaveu 
del moviment veïnal, Llorenç 
Navarro, ha afirmat que és 
una “aberració” que es vul-
ga convertir la nacional en 
una carretera urbana i ha re-
iterat que hi ha alcaldes que 
tenen interessos urbanístics 
en “destrossar-la”. “Estem to-
talment en desacord i sabem 
que econòmicament serà una 

galtada molt més dura a un te-
rritori on més de 5.000 joves 
han de marxar cada any”, ha 
argumentat. Navarro ha insistit 
que els veïns prefereixen ponts 
a rotondes i que serien neces-
saris carrils i “bons entradors” 
per accedir a les empreses ubi-
cades al voltant de l’N-340.
Des de l’abril, els talls són men-
suals i es faran fins al 31 de 
desembre, quan està previst 
que s’aixequin les barreres dels 
peatges de l’AP-7 entre Salou i 
Alacant per la finalització de la 
concessió.  

Talls fins al desembre per l’AP-7 gratuïta
ACN / A.P.
AMPOSTA

Tall de carretera del passat 18 de maig. // FOTO:  ACN.
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TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

Insomni
AVUI si, ja és l’hora d’anar a dormir i el 
cos et demana descans el dia ha estat es-
gotador. Les parpelles es tanquen i, sota 
els llençols el cos es comença a relaxar... 
però la sensació de desconnexió només 
dura un instant. Se suposa que ara hau-
ríem sumir-nos en un profund i repara-
dor somni, però passa el temps i aquest 
no arriba o ha arribat, però per alguna raó 
de seguida ens hem desvetllat. Desespe-
ració! Comencem amb els rituals clàssics. 
Una, dues, tres ovelles. Res no hi ha ma-
nera. M’alço del llit i em preparo un got 
de llet calenta amb mel, avui tampoc hi ha 
sort. No hi ha manera d’agafar soneguera. 
Torno al llit i comença el ball de postures. 
Reconeixeu aquests símptomes? Això és 
tenir insomni. I això també: La incapaci-
tat per iniciar o mantenir el son, així com 
la presència de despertar precoç o tenir 
un son no “reparador”.

ESTIRAT al llit et vas posant una  mica 
neguitós, perquè veus que les parpelles 
no es tanquen, tens els ulls oberts de 
bat a bat i saps que passaràs així tota 
la nit, que descansaràs malament i que 
el cansament no farà més que augmen-
tar l’endemà. No pots deixar de pre-
guntar-te per què? Per què de sobte he 
deixat de dormir a la nit? No hi ha una 
única resposta a la pregunta. L’insomni 
pot originar-se per motius fisiològics 
com els canvis hormonals, entre els 
quals destaquen la menopausa i l’ado-
lescència. També pot tenir una causa 
orgànica o ser el símptoma d’una malal-
tia. De vegades, només la psicologia i la 
psiquiatria poden revelar les causes. 
Per descomptat, també està relacionat 
amb els desajustos que ocasionen els 
canvis en els torns de treball i canviar 

de fus horari amb freqüència, o una die-
ta desequilibrada, que inclogui massa 
alcohol o begudes amb cafeïna.

TOT SEGUIT et donaré alguns con-
sells que et poden ajudar a combatre 
l’insomni:

HORARIS ESTRICTES. És molt im-
portant anar-se a dormir i aixecar-se 
sempre a la mateixa hora per no confon-
dre al nostre cervell.

MIGDIADES CURTES. Les migdia-
des han de durar com a màxim 30 mi-
nuts, ja que, d’una altra manera, el cer-
vell també podria confondre’s i creure 
que ja és de nit.

VIDA ACTIVA. És molt important con-
sumir els nutrients necessaris perquè el 
nostre cos funcioni correctament: proteï-
nes, greixos saludables i hidrats de car-
boni. Prescindir dels sucres afegits i els 
greixos saturats.

EVITAR els estimulants. Cafè, te, begu-
des de cola, etc.

MANTENIR l’estrès sota control. És 
molt important evitar les situacions d’es-
très perllongades o l’ansietat. És normal 
tenir puntes d’estrès a la feina, però hem 
de ser capaços de relaxar-nos en arribar a 
casa, podem aconseguir-ho amb medita-
ció o disciplines com el ioga.

SOPAR dues hores abans d’anar-se a 
dormir. És important ficar-se en el llit 
amb la digestió feta, d’aquesta manera el 
nostre cos estarà preparat per adormir-se 
més fàcilment.

DUTXA CALENTA. És important fi-
car-se en el llit amb la digestió feta, 
d’aquesta manera el nostre cos estarà 
preparat per adormir-se més fàcilment.

TAMBÉ pots prendre infusions de 
passiflora, valeriana i altres compostos 
d’herbes aromàtiques per aconseguir 
relaxar-te abans d’anar-te a dormir. 
I, sobretot, si arribat el moment, no 
deixes de donar voltes en el llit, el mi-
llor és no obsessionar-se i aixecar-se, 
passejar per la casa o llegir un llibre fins 
que ens torni a entrar son.

ETS DELS QUE t’enganxes al mòbil 
abans d’anar a dormir? Segons els espe-
cialistes en medicina del son, acostuma a 
tenir a mà el mòbil, la tablet, els ordina-
dors i els rellotges intel·ligents durant la 
nit és un hàbit que pot derivar en un greu 
problema. Les pantalles emeten un tipus 
de llum blava molt intens que, a curta dis-
tància, inhibeix una hormona que es diu 
melatonina, que regula el cicle del son, 
si no se segrega hormona, el cervell està 
activat i es pensa que és de dia. La llum, 
és el principal sincronitzador del cervell 
i la seva influència és tan potent que, si 
es pren un fàrmac hipnòtic i segueixes 
exposat a la llum dels dispositius, el fàr-
mac no farà cap efecte. En aquests casos, 
és important tenir en compte les rutines 
que precedeixen al moment d’anar-se’n 
al llit i tractar de modificar-los tant com 
sigui necessari si vols agafar el son.

SI VEUS QUE en una setmana la cosa no 
millora o si empitjora, has d’acudir al teu 
farmacèutic de confiança, perquè valori 
el teu insomni i t’ajudi a tornar a dormir 
feliç com un nadó.

La pèrdua d’audició
Molts cops en una valoració 
audiològica ens trobem que la 
persona que té una pèrdua de 
l’audició diu:
- Sento, però no entenc.
 Això es degut a que quan hi ha 
una discapacitat de l’audició, i 
depenent del grau de pèrdua,  
hi ha fonemes, síl·labes, que 
les sentim i d’altres que no.
O sigui,  en funció de la inten-
sitat i de la banda freqüencial, 
sentim uns sons o no, i això fa 
que entendre i  poder seguir 
una conversa sigui dificultós i 
produeixi esgotament.
Però, en què consisteix una re-
habilitació auditiva? 
Després d’haver realitzat to-
tes les proves audiológiques i 

valorat el tipus i grau de pèr-
dua, així com tots els beneficis 
que aportaria una adaptació 
protèsica, la decisió de provar 
uns audiòfons a última instàn-
cia la té el pacient, ja que hi ha 
altres factors que determinen 
l’èxit d’una adaptació, entre 
els quals està la motivació,  fac-
tors estètics,  o  la facilitat per 
la manipulació dels aparells 
per part de l’usuari, així com 
el preu dels mateixos. Tot això 

son factors importants  i deter-
minants, que tenim molt  en 
compte a l’hora de l’adaptació. 
Per tant, valorades totes les 
necessitats del pacient o el 
grau de pèrdua, passem a 
adaptar l’audiòfon. Així, ele-
gim el tipus d’audiòfon i  tots 
els components necessaris per 
al pacient. Donem instruc-
cions de com utilitzar, mani-
pular i cuidar els audiòfons. 
Realitzem els ajustos  de pro-

gramació i ajustos fins de l’au-
diòfon. Realitzem i prenem 
mesures de l’oïda real de cada 
pacient. Ajustem amb proves 
de percepció auditiva. Verifi-
quem  l’adaptació. Realitzem 
estimulació neuroauditiva, si 
és necessària. Fem seguiment 
de l’adaptació, i manteniment.
Tot aquest procés implica 
temps i dedicació, ja que és un 
procés molt personalitzat i a 
més hem de tenir en compte 
que la persona s’ha d’adaptar 
progressivament a tornar a 
sentir i escoltar. 
L’adaptació, la rehabilitació, 
el recolzament i l’assistència a 
curt i llarg termini és la priori-
tat del nostre servei. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

VISIÓ NORMAL

AUDICIÓ NORMAL

vs

vs

PÉRDUA  DE LA VISIÓ

PÉRDUA DE L’AUDICIÓ
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‘Per als petits valents’
 Gandesa: La Terra Alta s’aboca a la lluita contra el càncer

La malaltia del càncer preocu-
pa arreu i a la Terra Alta, una 
comarca rural, la preocupa-
ció es va convertir en realitat 
quan es va posar en marxa “La 
Jornada Solidària de la Terra 
Alta a Gandesa”. La celebra-
ció va ser possible gràcies a 
la iniciativa de la Sònia Mon-
forte i Garrido, una llicencia-
da en Màrqueting, Publicitat 
i Relacions Públiques que, 
amb el suport d’un cercle de 
dones molt pròxim a ella i de 
procedències diferents, van 
organitzar aquesta lloable dia-
da. Tant ella com altres mem-
bres de la seva família havien 
patit i pateixen aquesta greu 
malaltia. Aquesta experiència 
juntament amb les ganes de 
veure tothom treballant unit 
per alguna bona causa, s’hi va 
donar forma el dia 7 d’abril i 
s’hi continua sirgant fins a da-
rreries del mes de maig. 
Tot va nàixer quan van des-
cobrir a través de les xarxes 
socials la campanya #Para los 
Valientes que està destinada 
a recollir diners per la crea-
ció del Pediatric Cancer Cen-
ter de l’Hospital Sant Joan de 
Déu de Barcelona, que pretén 
ser el centre insígnia i referent 
a Europa en la investigació i el 
tractament del càncer infantil. 
Una de les dones de l’equip, la 
Senyora Montserrat Barceló, 
li pregunto sobre la iniciativa 
feta realitat i em respon el se-
güent:
-Senyora Barceló, com van po-
der organitzar aquesta diada 
lúdica i festiva, amb la missió 
de recaptar diners pel Pedia-

tric Cancer Center, de l’Hos-
pital de Sant Joan de Déu de 
Barcelona?
Un cop teníem la idea del que 
volíem i després de vàries 
setmanes de feina es va pro-
gramar una jornada on hi van 
contribuir moltes persones, 
i també entitats públiques i 
privades. L’Ajuntament de 
Gandesa, el Consell Comarcal, 
els ajuntaments de la resta de 
pobles de la Terra Alta, tot el 
teixit associatiu de la comarca 
(de joves, de dones, de pares i 
mares), empreses, cellers vi-
tivinícoles, molins d’oli, autò-
noms, Lliga contra el Càncer, 
Parròquia, Càritas, entitats es-
portives (com Clubs de Futbol, 
de Pàdel, entre altres), l’àmbit 
de la salut des de l’ABS de Gan-
desa, l’àrea educativa des dels 
centres de Primària i Secun-
dària, Denominació d’Origen 
Terra Alta, restaurants, bars, 
forns i particulars, tots a una, 
van participar i contribuir de 
moltes maneres diferents a 
aquesta causa. De de l’aporta-
ció d’objectes creats per poder 
vendre’s durant la Jornada o 
bé amb donatius directes. Van 
participar de forma altruís-
tica, artistes, músics, poetes, 
pintors, escriptors i altres 
professionals donant algunes 
obres seves per la causa.
-En què ha consistit la 
campanya?
Es va fer una crida als volun-
taris que hi volguessin parti-
cipar i es van reunir unes 150 
persones de la comarca. Es va 
acordar que el dia 7 d’abril es 
celebraria la gran “Jornada 
Solidària de la Terra Alta a 
Gandesa” i posteriorment s’ha 
continuat treballant en una 
fase d’agraïments i de recolli-

da de donacions a través d’una 
plataforma en línia que in-
gressa directament i anònima 
els diners recaptats a l’Hospi-
tal Sant Joan de Déu.  
La jornada organitzada va 
constar de diferents i varia-
des activitats pensades per 
tothom però sobretot per als 
xiquets. Es van començar els 
actes a l’edifici modernista del 
Celler Cooperatiu de Gande-
sa, on es va fer el tast de vins, 
tapes i olis que cellers de la 
Terra Alta. Hi van participar 
desinteressadament, molins 
d’oli, la DO dels Vins Terra 
Alta, restaurants i bars de la 
comarca. Tot el matí els actes 
van estar acompanyats per la 
música en directe de la Coral 
de Sant Joan de Déu, l’Orfeó 
Gandesà, l’Escola de Música 
Migjorn, un Trio de Música 
Tradicional, un Quartet de 
Saxos, l’associació Poemes 
al Vent que van fer un recital 
poètic. Al mateix celler coo-
peratiu de Gandesa, l’alcalde 
va expressar l’agraïment per 
l’assistència, per la predispo-
sició de tanta gent a servir la 
causa i per tantes col·labora-
cions altruistes. El Director de 
la Coral de Sant Joan de Déu 
va respondre agraint en nom 
de l’Hospital, la organització 
i l’objectiu de la Jornada per 
la recapta de diners. Els actes 
van continuar al carrer om-
plint-se les principals vies de 
tallers i parades de tots tipus: 
decoració, exposicions d’art, 
primers auxilis per xiquets, 
manualitats, màgia, relats de 
contes, tendes de pastissos ar-
tesans, de vins, de productes 
estampats amb el logo de la 
Jornada, entre altres. 
A continuació es va celebrar 

un dinar multitudinari. Al ti-
quet estaven incloses les en-
trades a tots els actes de la Jor-
nada que oferien la possibilitat 
de participar als tallers, al tast 
de vi, la visita al museu de la 
batalla de l’Ebre o una polsera 
representativa de la Jornada i 
als concerts musicals. S’hi van 
fer rifes i sortejos. Tota la tar-
da, artistes locals i comarcals, 
juntament amb grups de re-
nom, van participar de forma 
desinteressada en la Jornada 
en un ambient festiu i de ger-
manor.  Es van vendre 1400 
entrades amb dinar inclòs i 
l’organització estima que van 
visitar Gandesa per la Jornada 
més de 2000 persones. També 
es van dur a terme abans i des-
prés de la jornada diverses ini-
ciatives, com partits de futbol, 
i de pàdel, una paella popular, 
una fira gastronòmica o un 
curs de “marxa nòrdica”, en-
tre altres manifestacions i part 
dels diners recaptats es desti-
naren a la Jornada Solidària. 
-Què és el “Llibre de Firmes” i 
quin objectiu té?
Es va pensar en tenir un “Lli-
bre de Firmes” per al dia de 
la Jornada per tal que els mi-
lers de participants poguessin 
deixar impresa la seva signa-
tura, alguns amb dedicatòria 
pròpia, per recollir mostres de 
suport i estimació pels xiquets 
malalts de càncer infantil. 

Aquest llibre està circulant en-
cara avui per tots els munici-
pis de la comarca, acompanyat 
d’un guardiola per dipositar 
els donatius anònims de cada 
signant. Un cop s’haurà aca-
bat la recollida de signatures 
i donatius serà lliurat per les 
organitzadores directament a 
l’Hospital Sant Joan de Déu. 
Es preveu aquesta trobada per 
a finals del mes de maig i vet 
aquí que la campanya encara 
està viva i continuen arribant 
aportacions econòmiques.
-Quants diners s’han recollit?
Fins l’actualitat arribem als 
40.000 euros i segueixen arri-
bant aportacions cada dia. Per 
una comarca demogràfica-
ment petita, amb una població 
envellida i econòmicament 
dèbil, en proporció a les co-
marques costeres de Catalun-
ya, l’esforç ha estat majestuós 
i des de l’organització tenim 
d’una satisfacció enorme. 
Quan hom treballa per una 
causa comuna, anònima i so-
lidària, aportant a la societat 
tot el que es pot, amb l’esforç 
que representa, els que més 
compensacions rebem de for-
ma individual i col·lectiva som 
nosaltres mateixes que ens ha 
gratificat en escreix. Gràcies...
moltes gràcies a tothom!
-Moltes gracies a totes i a tots 
els que ho han fet possible, 
senyora Barceló! 

 SOCIETAT

Anton Monner
GANDESA
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Serveis d’atenció a persones LGTBI

Amb motiu del 17 de maig, dia 
internacional contra l’Homofò-
bia i la  . Les ciutats d’Amposta 
i Tortosa ja disposen d’un nou 
Servei d’Atenció Integral (SAI) 
amb la finalitat d’atendre les 
persones que patisquen, hagen 
patit o estiguen en risc de patir 
discriminació o violència per 
raó de la seua orientació sexual, 
identitat de gènere o expressió 
de gènere. Este nou servei pre-

tén poder donar respostes ade-
quades, àgils, properes i coor-
dinades a les necessitats d’estes 
persones.
El servei prestarà l’acompan-
yament en diverses matèries: 
orientar les persones que estan 
en trànsit en la determinació 
de la seua orientació sexual; 
oferir un espai d’acollida on 
poder ser escoltades sense ser 
jutjades; desenvolupar accions 
de sensibilització per ampliar 
el coneixement d’esta realitat i 
evitar l’estigmatització; o oferir 
formació al personal professio-

nal de l’àmbit sanitari, entre al-
tres accions.
El SAI està habilitat per atendre 
la recepció de denúncies per 
possibles situacions de discri-
minació a les persones Lesbia-
nes, Gais, Bisexuals, Transgè-
neres i Intersexuals (LGBTI). 
En el moment que s’interposa 
una denúncia per possible dis-
criminació s’atendrà a la per-
sona denunciant acollint-la i 
orientant-la en la interposició 
de la denúncia, així com infor-
mant-la de les vies i procedi-
ments existents.  A.P. 

 

L’institut Manuel Sales i Fe-
rré d’Ulldecona celebra du-
rant tot este curs el seu 50è 
aniversari. El centre educa-
tiu va obrir les seues portes 
l’any 1968, sota el nom de 
l’alcalde impulsor l’obra, 
Ramon Forcadell. De titula-
ritat municipal, oferia ser-
vei als alumnes dels pobles 
de l’interior del Montsià i el 
Baix Maestrat. Als anys 80, 
va passar a mans de la Ge-
neralitat i l’Ajuntament va 
acordar un canvi de nom pel 
de Manuel Sales i Ferré, fill 
il·lustre d’Ulldecona i pre-
cursor de la introducció a la 
sociologia a Espanya. L’acte 
commemoratiu, celebrat el 
4 de maig, va comptar amb 
la presència del conseller 
d’Educació, Josep Bargalló, 
qui va remarcar el valor de 

l’ensenyança secundària per 
al futur econòmic i la dina-
mització del territori.
L’alcaldessa d’Ulldecona, 
Núria Ventura assegurava 
que, la importància del po-
ble no s’entendria sense un 
equipament educatiu de pri-
mer ordre, com és l’Institut, 
no només en l’àmbit local 
sinó territorial. Tanmateix, 
alertava del perill del des-
cens demogràfic als pobles 
petits i mitjans i, que s’ha de 
reinventar el model educatiu 
amb una visió més territorial.
En l’actualitat, l’Institut 
d’Ulldecona destaca per 
l’ús de noves tecnologies 
amb els seus alumnes, a la 
vegada, formant part de la 
Xarxa d’Escoles Verdes i, 
vinculat Pla Català d’Es-
port a l’Escola.  J.D.

50 anys d’institut
a Ulldecona

Celebració del 50 aniversari. // FOTO: CEDIDA.

SAI de Tortosa. // FOTO: CEDIDA.

Albert Pascual
TORTOSA

SOCIETAT 

 Amposta i Tortosa han estrenat recentment este 
servei per oferir informació al col·lectiu i l’entorn

 El Servei d’Atenció Integral està habilitat per 
atendre denúncies per discriminació per raó de sexe
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E
ECONOMIA

UNIÓ DE PAGESOS considera 
que calen estratègies conjuntes per 
a posicionar la gran qualitat dels 
olis d’oliva verge extra a Catalunya 
i diferenciar-los clarament dels al-
tres olis d’oliva i dels olis d’oliva ver-
ge extra d’altres zones productores 
amb els quals no pot competir en 

preu però sí en qualitat. El sindicat 
reclama un grup de treball interde-
partamental per elaborar un full de 
ruta per al sector, que permeta fer 
front a la crisi de preus que traves-
sa el sector en les últimes campan-
yes, i que posa en risc la viabilitat 
de la pagesia olivarera.  A.P.

Fer front a la crisi de l’oli

ÍNDEX ECONÒMIC

C.B. / J.D.
TORTOSA

La Terra Alta serà la prime-
ra comarca de les Terres de 
l’Ebre que s’inclourà al pla 
“País d’oportunitats, País viu” 
de la Generalitat per frenar 
el despoblament de les zones 
rurals. El projecte de dinamit-
zació que ha engegat el Go-
vern, preveu la creació d’una 
comissió coordinadora del de-
partament de Presidència que 
ha de treballar amb els agents 
econòmics, polítics i social de 

cada territori les estratègies 
concretes a desenvolupar a 
cada comarca.
Sobre este projecte, ja va fer 
referència el president de la 
Generalitat, Quim Torra, en 
la seua darrera visita a les Te-
rres de l’Ebre. L’objectiu és 
començar a treballar en este 
pla des de juny i estendre’l a 
set comarques catalanes més 
abans de la tardor. A través 
d’esta “estratègia”, l’executiu 
pretén fer front als problemes 
de despoblació, envelliment 
i retrocés econòmic que pa-
teixen aquests territoris i apos-

tar per “equilibrar” el país.
El president de la Generalitat 
va destacar que esta nova eina 
ajudarà a definir el futur del 
conjunt del país en els pròxims 
deu anys. Quim Torra ho va 
voler exemplificar afirmant 
que “no volem que el territo-
ri siga perquè els barcelonins 
passen el cap de setmana, sinó 
perquè els que visquen es pu-
guen guanyar la vida”.
El pla ha de ser decisiu per 
als pròxims deu anys i estarà 
coordinat pel Departament de 
la Presidència, juntament amb 
la resta de conselleries. Quim Torra anuncia ‘País viu‘. // FOTO:  CEDIDA.

Pla contra el despoblament a la Terra Alta

Creix la producció i l’ocupació de gran 
part de les empreses de l’Ebre el 2018

La producció i l’ocupació a les 
empreses de les Terres de l’Ebre 
va tornar a créixer el 2018. Ho 
constata el setè Índex del Clima 
Empresarial de les Terres de 
l’Ebre, un informe que elabora 
la Càtedra d’Economia Local i 
Regional (CELiR) del campus 
Terres de l’Ebre de la URV a 
partir d’enquestes qualitatives 
a més d’un centenar d’empre-
ses de les quatre comarques de 
l’Ebre. Les empreses presents 
en l’estudi representen gairebé 
el 50% de la facturació total de 
les societats del territori i més 
del 20% dels treballadors.
“Veiem que al llarg del 2018 s’ha 
mantingut la tendència alcista, 
si bé també és cert que pel que 
fa a la producció hi ha hagut 
una disminució del saldo net 

(21%) respecte a l’últim semes-
tre del 2017”, explica Pau Galia-
na, professor del Departament 
de Gestió d’Empreses de la 
URV i coordinador de l’Índex. 
De fet, el 45% de l’empresariat 
declara estabilitat, mentre que 

el 38% indica increments de 
producció. El creixement ha 
estat registrat sobretot per la in-
dústria alimentària, el turisme 
i els serveis, mentre que s’han 
mantingut estables el sector 
primari, construcció i indústria.

Concretament, la producció 
ebrenca en el 2018 va tenir un 
índex ponderat de 2,454, poc 
menys d’una dècima per sota 
de l’últim semestre del 2017. Per 
al 2019 es preveu, per primera 
vegada des que s’elabora aquest 

índex, una lleugera davallada de 
la producció. “Haurem d’estar 
atents a veure si es compleix”, 
afegeix Galiana, tot precisant 
que només és l’empresariat 
de l’agroindústria qui vaticina 
aquesta disminució, mentre al-
tres sectors com el turisme, ser-
veis i construcció preveuen un 
millor comportament.
Pel que fa a l’ocupació, el 2018 va 
tenir un comportament a l’alça, 
amb un índex de 2,628 i un saldo 
positiu del 28,8%, les dues xifres 
per sobre del comportament de 
l’any anterior. Sectorialment, 
tots declaren increments excep-
te el turisme, destacant l’agroin-
dústria, el sector primari, el de 
serveis i la construcció.  

Presentació de l’Índex a la Cambra de Comerç. // FOTO: CEDIDA.
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 L’Índex del Clima Empresarial apunta al
creixement del sector alimentari, turisme i serveis

 L’estudi de la URV indica que hi haurà estabilitat 
a la resta de sectors productius del territori
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Més d’una vintena d’empreses 
de les Terres de l’Ebre van ser 
guardonades en la V Nit de l’Em-
presari que es va celebrar el 2 de 
maig a Tortosa. Una iniciativa 
de l’Associació d’Empresaris de 
les Comarques de l’Ebre que va 
comptar la presència de la con-
sellera d’Empresa i Coneixe-
ment, Maria Àngels Chacón, 
qui va reivindicar el potencial 
econòmic de les Terres de l’Ebre 
i la necessitat de creure-hi i “la 

necessitat de mirar endavant, 
malgrat tots els malgrats”. “Els 
grans reptes de país en l’àmbit 
de l’empresa, exigeixen equi-
librar la demanda i l’oferta de 
perfils professionals. També cal 
potenciar la innovació i l’ús de 
les noves tecnologies”, va dir.
Per la seua part, la Presidenta de 
l’AECE, Maria José Fernández, 
va destacar la qualitat, l’espe-
cialització i exclusivitat que ofe-
reixen les empreses del sector 
agrícola i alimentari del sud de 
Catalunya: “Cada vegada hi ha 
més productes gourmet, amb 
iniciatives que troben noves fór-

mules de comercialització i ex-
ploren nous mercats. A això, hi 
hem de sumar l’oferta turística i 
gastronòmica emergent, creati-
va i agosarada”. 
Entre les empreses guardones, 
Jabil Packaging Solutions Tor-
tosa, en la categoria internacio-
nalització; Sebastià Assessors, 
en la categoria trajectòria pro-
fessional; Subirats Bureau, en 
la categoria millor trajectòria; 
Chimenas Cardona, en la ca-
tegoria Expoebre 75 anys; o el 
Celler Cooperatiu de Gandesa, 
en la categoria responsabilitat 
social empresarial. 

Cinta Bonet
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El setè Fòrum d’Ocupació Uni-
versitària del campus Terres 
de l’Ebre de la URV, celebrat el 
passat 8 de maig al campus de 
Tortosa, va tancar portes amb 
un balanç molt positiu. Així, 
l’increment d’empreses i insti-
tucions participants, un total de 
51 de diferents sectors econò-
mics, ha anat acompanyat per 
un increment del número de 
llocs de treball tancats. Con-
cretament, s’estima que es van 
formalitzar un total de 74 nous 
contractes en el transcurs de 
la jornada, el que representa el 
doble dels que es van tancar la 
passada edició, 34. També van 
ser més les entrevistes que es 

van realitzar, 1.016; i el nombre 
de currículums lliurats a les 
empreses participants, un total 
de 1.119.
“Estem molt satisfets, perquè 
any rere any anem creixent i 
això és positiu, però també és 
cert que han quedat per co-
brir llocs de treball qualificat”, 
apunta el sotsdirector del cam-
pus ebrenc, Xavier Farré. En 
aquesta ocasió, les empreses i 
institucions participants, que 
sumaven entre totes un volum 
de més de 8.000 treballadors, 
van posar a l’abast de les per-
sones desocupades o en cerca 
de feina un total de 287 llocs 
de treball al territori. Es trac-
ta de feines vinculades a tots 
els sectors econòmics, des del 
camp sanitari, fins als serveis 
turístics, passant per l’assesso-

rament fiscal, l’agroindústria, la 
comunicació o la química. “En 
aquest fòrum hi participen les 
empreses més importants del 
territori, per això es genera tant 
d’intercanvi”, ha afegit el sotsdi-

rector del campus, tot destacant 
també com a dada important la 
valoració que fan les empreses 
d’aquesta trobada ocupacional. 
Enguany han posat una nota de 
4,22 sobre 5, al Fòrum. 

V FÒRUM D’OCUPACIÓ

Hi ha feina per als joves a l’Ebre
 Segons la URV, esta edició tanca amb

70 contractes de treball, el doble que el 2018
 S’han realitzat més de mil entrevistes i s’han 

lliurat més de 1.000 currículums a 51 empreses

V Nit de l’Empresari. // FOTO:  CEDIDA.

V Fòrum d’Ocupació. // FOTO: CEDIDA.

24 guardonats a la V Nit de l’Empresari
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Un total de 3.119 persones han 
fet servir, durant els últims qua-
tre anys, els serveis del Centre 
de Formació Ocupacional i del 
Viver d’Empreses de Tortosa. Al 
llarg d’este període s’han inserit 
al mercat laboral 958 persones, 
i s’han creat 94 empreses, en el 
marc del viver. A més, s’han tra-
mitat 637 ofertes, de les quals se 
n’han cobert 439, i la inserció 
laboral s’ha situat al 70%. Són 
les dades que recull la memòria 

d’activitats d’estos serveis i que 
va donar a conèixer el tinent 
d’alcalde de Promoció Econò-
mica, Emili Lehmann.
En este sentit, durant el 2018, 
776 persones han participat 
en alguna acció, programa o 
servei del CFO i del viver, que 
han possibilitat la inserció al 
mercat laboral de 253 perso-
nes i la creació de 28 empreses. 
Una de les novetats que van 
donat a conèixer és l’entrada 
en funcionament del nou es-
pai coworking, que vol facili-
tar les primeres gestions als 
emprenedors que volen crear 

una nova empresa, ja siguen 
de Tortosa o que es vulguen 
instal·lar al municipi. L’espai té 
capacitat per a quatre llocs de 
treball, equipats amb tots els 
serveis necessaris, que els em-
prenedors poden ocupar per 
un termini de temps limitat, de 
dies o poques setmanes, el ne-
cessari per dur a terme l’inici 
de la seua activitat. 

Cinta Bonet
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Viver d’empreses de Tortosa. // FOTO: CEDIDA.

Nou espai de coworking al viver d’empreses

La segona edició d’Àgora, la 
Fira de l’Economia Social i 
Cooperativa de les Terres de 
l’Ebre, va comptar amb una 
trentena d’expositors. La mos-
tra, impulsada per l’Ateneu 
Corporatiu ebrenc, fa visibles 
les iniciatives que aposten 
per una economia social, un 
consum responsable i el coo-
perativisme, com un model 
de negoci alternatiu. El coor-
dinador de l’Ateneu, Carlos 
Lamote, va defensar que són 
viables els projectes empresa-
rials que se centren a abastir a 
petita escala. “No és rendible 
per a qui busca un benefici 
immediat, sí pel que necessita 
viure amb allò que té i satisfer 

la demanada dels seus veïns”, 
va subratllar. Enguany, l’enti-
tat assessora una quinzena de 
noves iniciatives. Entre elles, 
l’’Enllaç’ que vol esdevenir 
una cooperativa per a consu-
midors i productors locals que 
millore la comercialització 
dels productes agroecològics 
produïts al territori.
A banda de la trentena d’expo-
sitors que acull la fira, també 
es van organitzar conferèn-
cies i taules rodones. Maite 
Mestres, representant de la 
cooperativa Artra, va partici-
paren una d’elles i va detallar 
que esta primavera ha engegat 
una cooperativa que es dedica 
a preservar i promoure l’ar-
tesania catalana. El projecte 
però el va iniciar sola fa dos 
anys. Ara, ofereixen sortides 
escolars, tallers experimentals 

i cataloguen artesania, entre 
altres serveis. Mestres va ex-
plicar que estan impulsant un 
‘market place’ per dinamitzar 
la feina dels artesans. “Hi te-
nim tota l’energia posada i po-
sarem a la venda tota l’artesa-
nia que fan els artesans”.
El certamen va acollir estands 
de roba, llibres, energies re-
novables o habitatges coope-
ratius en tres espais: la Fira, a 
la Casa de Cultura, el de l’Ex-
terior, a la plaça Diputació, on 
van haver-hi foodtrucks, la 
ludoteca i l’animació infantil 
i l’espai de l’Ajuntament on es 
van fer les xerrades. 

II FIRA ÀGORA D’ULLDECONA

Àgora pel consum més responsable

Expositor d’Àgora.  // FOTO: ACN.

J.D. / ACN
ULLDECONA 

 La fira Àgora promou l’economia circular local 
amb una trentena d’expositors del territori

 L’Ateneu Cooperatiu, impulsor de la mostra, 
assessora una quinzena de projectes

 ECONOMIA
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El secretari d’estat d’Indús-
tria i Petita i Mitjana Empre-
sa (PIME), Raül Blanco, ha 
deixat clar que el calendari de 
tancament de les centrals nu-
clears a partir del 2030 anirà 
acompanyat d’una planificació 
estatal per afavorir la recon-
versió industrial i la transició 
energètica. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, Blanco 
ha remarcat que esta ha de 
ser una transició ordenada, i 

que s’afavoriran projectes que 
puguen substituir les centrals 
actuals.
Segons Blanco, abans que s’aca-
be la vida útil de les nuclears, hi 
haurà prou temps per a buscar 
alternatives a tot el territori. 
També per aprofitar les oportu-
nitats que oferiran les energies 
renovables i altres sectors com 
la indústria química.
A banda, també ha assenyalat 
que l’Estat està estudiant la 
possible convocatòria d’ajuts 
directes per als territoris 
afectats pel tancament de les 
nuclears.

Blanco també ha afirmat que 
per al govern de l’Estat és 
una prioritat lluitar contra el 
despoblament. De fet, ha dit 
que tant a les Terres de l’Ebre 
com al Camp de Tarragona 
hi ha oportunitats de futur 
per generar ocupació i fixar 
població, gràcies a la convi-
vència dels diversos models 
productius. 

L’auditoria comptable enca-
rregada per la cooperativa de 
Tivissa constata que falten 1,1 
milions d’euros, aproximada-
ment, als dipòsits dels socis 
impositors de la secció de crè-
dit. La comptabilitat “oficial” 
dels últims exercicis quanti-
ficava en menys de 600.000 
euros els passius de l’entitat 
financera però, com es des-
prèn dels comptes que ja s’han 
posat a disposició de tots els 
socis, la quantitat que ara 
aflora supera els 1,5 milions 
d’euros. L’advocat de la junta 
rectora de la cooperativa, Ro-
drigo Fernández, va confirmar 
que gairebé 1,1 milions d’euros 

dels dipòsits no hi són, “pels 
motius que siguen” i que ja 
s’investiguen. La Junta Recto-
ra ha presentat una denúncia 
als Mossos d’Esquadra perquè 
es resolga si el forat compta-
ble “ve motivat per un delicte 

o per una mala gestió”.
A principis d’abril, la secció de 
crèdit de la cooperativa de Ti-
vissa suspenia la seua activitat 
i bloquejava els comptes d’una 
setantena de socis i diposita-
ris després de detectar que la 

comptabilitat “oficial” no en-
caixava amb altres documents 
dels comptes dels exercicis 
2017 i 2018. Es va encarregar 
llavors una auditoria urgent 
perquè el Consell Rector po-
gués aclarir quants diners 

quedaven als dipòsits dels im-
positors i amb el resultat dels 
nous comptes, es resol que 
falten gairebé 1,1 milions d’eu-
ros, aproximadament, d’estos 
passius
La Junta Rectora també ha 
presentat una denúncia als 
Mossos d’Esquadra perquè 
siga la investigació policial 
qui resolga les motivacions de 
l’error comptable, una qüestió 
summament sensible, ja que la 
gerent de l’entitat va morir dos 
setmanes abans que es fes pú-
blica la situació financera de la 
cooperativa.  

Sílvia Alarcón / ACN
TIVISSA
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FALLIDA DE LA SECCIÓ DE CRÈDIT

Falten 1,1 milions a Tivissa
 L’auditoria de la cooperativa de Tivissa constata 

que falten 1,1 milions d’euros dels dipòsits
 La Junta Rectora presenta una denúncia als 

Mossos d’Esquadra per resoldre què ha passat

Raül Blanco. // FOTO: ARXIU.

Cooperativa de Tivissa. // FOTO: ARXIU C21.

‘Transició ordenada‘ pel tancament nuclear
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La vinya ecològica continua 
creixent a la Terra Alta, se-
guint la tendència a Catalun-
ya. De les 6.000 hectàrees de 
vinya que hi ha a la comarca, 
unes 2.000 són ecològiques i 
cada cop són més els cellers 
amb el segell de producció 
ecològica. El responsable 
d’Agricultura i Ramaderia 
d’Unió de Pagesos a la Terra 

Alta, Fernando Antonio Agui-
ló, ha destacat que és la co-
marca és pionera en agricul-
tura ecològica. 
Precisament, Unió de Page-
sos, juntament amb la Federa-
ció de Cooperatives Agràries 
de Catalunya (FCAC), l’As-
sociació Vinícola Catalana i 
l’Associació Empresarial per 
l’Agricultura Ecològica pre-
senten candidatura conjunta 
a les eleccions del 4 de juny 
a la junta rectora del Con-
sell Català de la Producció 

Agrària Ecològica (CCPAE), 
l’autoritat de control de Ca-
talunya dels productes agro-
alimentaris ecològics. El 
responsable d’Organització 
d’Unió de Pagesos, Josep 
Carles Vicente, ha explicat 
que entre els reptes de futur 
hi ha la d’insistir en la intro-
ducció dels productes ecolò-
gics als menjadors col·lectius 
o endegar la creació d’una 
nova identificació, clara i 
senzilla, dels diferents pro-
ductes ecològics catalans. 

El Departament d’Agricul-
tura, Ramaderia, Pesca i 
Alimentació, a través d’In-
fraestructrues.cat, ha publi-
cat la licitació del contracte 
de serveis per a la redacció 
del projecte constructiu del 
regadiu Xerta-Sénia. Con-
cretament, per a l’adequació 
de les obres singulars dels 
trams 2 i 3 del canal i xar-
xa de reg de les zones 2 i 3. 
L’import de licitació del pro-
jecte és de 253.483 euros i el 
termini de presentació es va 
acabar el 20 de maig. Segons 
el Departament, amb esta li-
citació es dona resposta a les 
demandes dels agricultors, 

de les Cooperatives i de la 
Comunitat de Regants, que 
durant este últim any han es-

tat treballant en la recollida 
de signatures d’adhesions al 
projecte de regadiu.

En este procés de recollida de 
signatures s’han pogut iden-
tificar dues zones que s’han 

denominat Zona 2 i 3, on l’ad-
hesió té suficient entitat per 
poder redactar els projectes 
necessaris per poder execu-
tar les obres de reg en aquest 
àmbit. Este nou plantejament 
del projecte, que preveu rea-
litzar obres només en les 
zones on hi ha l’adhesió su-
ficient perquè siga viable la 
posada en regadiu, ha fet que 
s’haja hagut de replantejar el 
disseny inicial del projecte de 
regadiu, adaptant-lo a les de-
mandes del regants.
Les zones on es desenvolu-
parà el projecte constructiu 
tenen una superfície agríco-
la, segons la DUN, de 3.264,79 
hectàrees i abasten parcel·les 
dels municipis de Santa Bàr-
bara, la Galera, Mas de Bar-
berans i Roquetes. 

REGADIU

 ECONOMIA
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Camp de vinyes a la Terra Alta. // FOTO: M.V.

La vinya ecològica creix a la Terra Alta

Inicien els tràmits per posar en servei 
dos trams del canal Xerta-Sénia

 El nou plantejament preveu obres només allà
on hi ha prou adhesions al projecte de regadiu

 Afectaria els municipis de Santa Bàrbara,
la Galera, el Mas de Barberans i Roquetes

ACN
TORTOSA

Canal Xerta-Sénia. // FOTO: ARXIU.
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La 12a Fira del Llibre Ebrenc 
tindrà l’escriptora Teresa Pà-
mies i el poeta Joan Brossa com 
a eixos principals de l’edició 
que, enguany, celebra el cente-
nari dels seus naixements. La 
12a edició de Litterarum Móra 
d’Ebre tindrà lloc del 30 de maig 
al 2 de juny i programarà 34 pro-
postes escèniques inspirades en 
escriptors catalans contempo-
ranis i clàssics. Entre algunes de 
les novetats d’enguany, hi haurà 
“cafès” amb els escriptors Ma-
ria Carme Roca i Jesús Maria 
Tibau. Aquí, els lectors podran 
gaudir del contacte directe amb 
ells dos i preguntar-los qual-
sevol dubte dels seus llibres o 
curiositat. A més, este any s’han 
afegit nous escenaris de progra-
mació com una passarel·la que 
porta del riu al castell amb una 
plaça “extraordinària”. 
Alguns dels artistes que hi parti-
ciparan en els espectacles són la 
poeta Dolors Miquel i el músic 
Marc Egea, els cantautors valen-
cians Miquel Gil i Pau Alabajos 
i la cantant Big Mama. Ells se-
ran els encarregats de fomentar 
la lectura de la llengua catala-

na amb escenaris on es podran 
sentir i veure poemes musicats 
de Vicent Andrés Estellés o un 
recital de poesia medieval cata-
lana d’autors com Ramon Llull, 
Ausiàs March o Pere Torroella. 
Estos últims, acompanyats d’una 
selecció de danses medievals i 
improvisacions interpretades 
amb la viola de roda.
A més, Obeses i Jaume Coll Ma-
riné, guardonat amb el Premi 
Ausiàs March, oferiran un es-
pectacle en què música i poesia 

neixen i creixen juntes. L’es-
pectacle, ha explicat el quartet, 
s’anirà construint a poc a poc per 
portar a l’oient un pas més enllà 
de la juxtaposició de disciplines.
L’edició no només oferirà dife-
rents espectacles, sinó que este 
any comencen l’activitat Litte-
rarum Escola per introduir la 
literatura dins les aules. El seu 
objectiu, ha comentat Pujol, és 
impulsar la literatura catalana 
entre els lectors més joves. A 
partir d’una lectura de ‘Curial 

e Güelfa’ en format pedagògic i 
un espectacle literari especial, 
s’aproparà els joves potencials 
lectors a un dels clàssics de la 
novel·la cavalleresca catalana.
Litterarum Móra d’Ebre anirà 
acompanyada de la 16a edició 
de la Fira del Llibre Ebrenc. En 
total es podran veure fins a 29 
espectacles gratuïts, 5 de paga-
ment, 9 espectacles per a esco-
lars i públic familiar i 3 taules de 
tastos d’espectacles, entre mol-
tes activitats més.    

Una trentena de músics i 
activistes de Catalunya han 
celebrat, des de Benifallet, el 
centenari del naixement al 
cantautor nordamericà Pete 
Seeger, qui es considera l’ins-
pirador del nou folk mundial 
i activista pels drets civils, la 
defensa activa del medi am-
bient i convençut del poder 
transformador de la música. 
El cantautor dels Quicos, Ar-
tur Gaya, explicava que amb 
el concert a bord del llagut 
Benifallet, es volia evocar el 
Clearwater, el vaixell que va 
construir Seeger per salvar 
el riu Hudson de Nova York 
de la contaminació.
Entre els seus temes mítics 
hi trobem “Guantanamera”, 
“Junts vencerem”, o ‘”Si tin-
gués un martell”. Gaya diu 
que l’homenatge és un cant 
a seguir creient que es poden 
canviar les coses amb músi-
ca.
Entre els participants en 
l’homenatge hi havia Jordi 
Llompart, impulsor de con-
cert clandestí que Seeger va 
fer a Barcelona el 1971.  C.B.

Teresa Pàmies i Joan Brossa, 
al Litterarum de Móra d’Ebre 

A bord del 
Benifallet
recordant
Pete Seeger

ACN 
BARCELONA

C
CULTURA

GUILLEM ROSSELLÓ ha guanyat 
el XXXI Premi Literari Vila d’Ascó amb 
l’obra “Cuba”. Rosselló va explicar que 
el text sorgeix a partir d’una tesi doc-
toral amb la voluntat d’explicar la gue-
rra de Cuba des del punt de vist més 
humà i aquells que han estat oblidats.
El guanyador del XIV Premi de Poe-

sia Joan Perucho Vila d’Ascó va ser 
l’escriptor de Calders, Josep Fàbrega, 
amb l’obra “El darrer protocol”, on ha 
volgut parlar de la mort i “desmitifi-
car” el tanatori.
El premi de Narrativa Breu per a joves 
ha sigut per a l’asconenca Aina Ribes, i 
la lleidatana Etna Miró   C.B.

Un mallorquí guanya el Vila d’Ascó

12a FIRA LITERÀRIA

Presentació de Litterarum 2019. // FOTO: ACN.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Arrenca el quart Patrimònium

Ulldecona torna a posar en 
valor i difondre la riquesa del 
seu patrimoni en les quartes 
jornades Patrimònium. L’or-
ganització ha programat fins 
al mes d’octubre tot un seguit 
d’activitats perquè la ciutada-
nia siga conscient de la trans-
versalitat del patrimoni i com 
aquest es treballa, estudia i 
dinamitza.
Les activitats van arrancar 

durant el mes passat amb 
una visita a les excavacions 
dels poblats preibèrics de La 
Ferradura/Els Castellets, el 
gran referent català de la 1a 
Edat del Ferro i el primer ur-
banisme. Este any la novetat 
serà conèixer també els de-
talls de les feines comença-
des al poblat preibèric de La 
Cogula, jaciment conegut 
però inèdit pel que fa a tre-
balls arqueològics i que ens 
donarà una visió complemen-
taria dels diferents poblats 
que conformaven el Com-

plex Sant Jaume. De la mà 
d’experts arqueòlegs s’han 
pogut conèixer les tècniques 
arqueològiques, el primer 
urbanisme, tècniques cons-
tructives, materials natius i 
d’importació, la metal·lúrgia 
del ferro i la interrelació en-
tre els diferents poblats de la 
mateixa època a la zona. 

‘Arrelades’ és el nou conte 
per a xiquets i adults que na-
rra el vincle entre un home i 
una olivera, i com l’arbre es 
converteix per a l’humà en 
un company de jocs, refugi 
i indret de pau. Amb esta 
publicació de Guillem Riba, 
es pretén conscienciar del 
valor de les oliveres monu-
mentals, però també de la 
vida rural i del treball dels 
pagesos.
El protagonista de la his-
tòria s’acaba convertint en 
el defensor de l’olivera da-
vant les agressions que pa-
teixen aquest tipus d’arbres 
monumentals, com el seu 

espoli. Un argument que 
es reforça amb les il·lustra-
cions que han realitzat 14 
artistes i que han convertit 
el llibre en una obra d’art 
col·lectiva.
El conte s’emmarca en el 
projecte Arbres en Peu de 
Vida, impulsat per Salvem 
lo Montsià i l’entitat Graëll-
sia. Finançat a través de la 
plataforma de micromecen-
tatge Verkami.  S.A.

‘Arrelades‘ per la 
preservació de les 
oliveres

Guillem Riba, autor del llibre. // FOTO: SÍLVIA ALARCÓN.

Presentació de Patrimònium. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet
ULLDECONA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

 CULTURA

 Les jornades pretenen donar a conèixer
el patromoni cultural d’Ulldecona

 Les activitats es desenvoluparan
des de maig, i fins al mes d’octubre

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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15a edició de les Jornades Musicals a l’Ermita de la Pietat 
d’Ulldecona, amb una programació exquisida de concerts per 
amenitzar les tardes de diumenge d’estiu.

 15es Jornades Musicals Ermita  
    de la Pietat a Ulldecona
    Del 2 de juny al 25 d’agostA

AGENDA

Us recomanem

 Corbera d'Ebre
VI Biennal d'Art
Fins al 31 de juliol
Lloc: Església Sant Pere (Poble Vell)

 Mas de Barberans
‘Lo Rogle. Pauma Comuna’
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 Amposta
#MOSMIREM Inside Out Project
Fins a l’agost del 2019
Lloc: Lo Pati

 Tortosa
‘árbol-A’ de Marta Vidal
Fins al 28 de juny
Lloc: Campus Terres de l’Ebre. URV

 Amposta
Ebrergent 2019
Del 8 de juny al 28 de juliol
Lloc: Lo Pati

 La Fatarella
‘XXVI Concurs de Primavera 
de Dibuix i Pintura Ciutat de 
Benicarló
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

  La Galera
‘Paisatges de l’Ebre’ de Mercè 
Algueró Grego
Fins el 24 de juny
Lloc: Centre d’Interpretació de la 
Terrissa 

  Amposta
mónFILMAT
Del 29 de juny al 7 de juliol
Lloc: Lo Pati, Casino d’Amposta, 
Cinema Oscar Palace, Cineclub La 
Ràpita i Poble Nou del Delta.

Fires i festesFestes

Fires

Espectacles

Família

Arts

Menjar i beure Exposicions

 Torre de l’Espanyol

Tastafruit 2019
15 de juny

 Amposta

Exposició ‘La meua terra és de colors’ 
d’Emilio Zaragoza

Museu de les Terres de l’Ebre
Fins al 16 de juny
Exposició d’Emilio Zaragoza, composada per vint-i-cinc foto-
grafies on es poden contemplar diferents indrets del Delta de 
l’Ebre en diferents èpoques de l’any i, per tant, amb diferents 
condicions meteorològiques i ambientals.

 Gandesa

MusicGand
Escoles Velles
Dissabte 8 de juny, a partir de les 19h

21a edició del festival de música MusicGand de Gandesa amb 
una nit de concerts i festa a càrrec de: 
- Tremenda Jauría
- Radical District

 Amposta

La Festa dels Menuts
8 i 9 de juny

MónNatura Delta de l’Ebre
Cap de setmana farcit d’activitats 

per a xiquets i xiquetes, on es 

podran trobar diferents espais 

amb espectacles, música, jocs 

i tallers infantils, entre altres, 

rodejats del paisatge del Delta de 

l’Ebre.

 Freginals

FreginARTS
16 de juny

Recinte firal
Fira d’artesania, reciclatge i 

gastronomia de la comarca 

del Montsià, amb un dia de 

degustacions de productes de 

proximitat, tallers de costura 

i activitats en viu i exposició 

d’obres premiades de Patchwork. 

 Alcanar
VIII Jornades gastronòmiques 
del llagostí
Del 24 de maig al 21 de juny

Valorat i reconegut arreu, el llagos-
tí arriba a les taules dels restau-
rants canareus amb una cuina de 
tota la vida i alhora innovadora.

 Sant Jaume d’Enveja
Festa de la Plantada de l’Arròs
16 de juny

Una festa de tradició, cultura on 
els visitants poden veure com es 
treballava antigament el conreu de 
l’arròs a mà i amb els peus dins a 
l’aigua.

Amb el suport de:
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Quan arriba el cap 
de setmana m’agrada 
preparar alguna coseta 
diferent per picar. No 
sempre ho puc fer però 
quan tinc oportunitat 
no la deixo perdre.

Tenia ganes de fer uns 
bunyols diferents. Vaig 
obrir la nevera i vaig 
veure les botifarres 
de ceba que havia 
comprat el dia anterior 
a la carnisseria. En 
aquell moment...
ho vaig veure clar! 
Bunyols de botifarra! 

Vaig agafar la recepta 
de bunyols de bacallà 
que tinc publicada de 
fa anys i simplement 
vaig substituir-lo per 
la botifarra. Vinga, us 
ho explico!

Bunyols de botifarra de ceba Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Caragols 
de terra

Ingredients

· 2 kg. de caragols
· 1 ceba tendra
· 1 tomata madura
· 1 cabeça d’alls
· 2 fulles de llorer
· 1/2 pesteta*
· allioli
· julivert
· oli d’oliva

Elaboració

Purgueu els caragols, els 
netegeu i els bulliu amb 
herbes aromàtiques.
Els reserveu.
Sofregiu, en una cassola, la 
ceba, la tomata*, els alls, el 
julivert, el llorer
i la 1/2 pesteta*, tot ben picat.
Doneu unes quantes voltes 
per lligar tots els sabors.
Afegiu els caragols*, ben 
escorreguts i els cobriu amb 
aigua.
Poseu sal i deixeu-los coure 
fins que l’aigua s’hagi reduït a 
la meitat.
Procureu que no us quede 
aigualit.
Una vegada tingueu el guisat 
al punt, tireu pel damunt 
l’allioli, que haureu
preparat abans.

INGREDIENTS
• 2 botifarres de ceba
• 250g de patata 
• 1 ou

• 1 fulla de llorer
• Sal 
• Oli per fregir casolana

ELABORACIÓ
1. Bullim les patates molt ben 
bullides amb una fulla de llorer 
i una mica de sal. Quan estiguin 
cuites les posem a escórrer. 
Reservem. 
2. Desfem les dues botifarres. 
Tallem el budell de les botifarres 
i retirem el contingut de les 
botifarres. Reservem.
3. Separem el rovell i la clara
4. Aixafem molt ben aixafada 

la patata bullida, amb una 
forquilla. Incorporem el rovell 
d’ou i la botifarra i ho barregem 
molt bé. 
5. Pugem la clara a punt de 
neu i la incorporem amb molta 
suavitat a la barreja de patata i 
botifarra. 
6. Posem a escalfar oli en una 
paella i fregim els bunyols. 
Ens ajudem de dues culleres 
mitjanes per anar agafant petites 

porcions de la massa i posar-les 
a la paella. Els bunyols que anem 
treient de la paella els posem en 
un plat amb paper de cuina per 
que elimini l’excés d’oli. 

I... ja els tenim enllestits! A 
gaudir d’uns bunyols casolans 
amb producte de primera 
qualitat! 

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

Catorze restaurants d’Alcanar, les 
Cases i Alcanar-Platja participen 
fins al 21 de juny en les Jornades 
Gastronòmiques del Llagostí, unes 
jornades que tenen l’objectiu de fer 
valdre un producte de referència a 
la costa ebrenca com és el llagos-
tí i promocionar el municipi com a 

destinació turística gastronòmica.
El regidor de turisme de la locali-
tat, Jordi Monfort considera que 
treballant de la mà del Col·lectiu 
Gastronòmic “promovem els pro-
ductes quilòmetre zero i ens posi-
cionem com una destinació gas-
tronòmica de referència”.  A.P.

Jornades del llagostí d’Alcanar
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Mireia
“La veritat 
que m’agraden 
totes les 
activitats. El 
més maco 
és estar en 
amics.”

PINZELLADES2

Cloe
“M’agrada 
molt compartir 
moments amb 
els companys. 
Els trobaré 
molt a faltar 
quan s’acabi el

                                        curs escolar.”

Bisma
“M’agraden 
totes les 
activitats però 
els tobogans 
d’aigua i les 
piscines són 
el que més 
m’agrada.”

Diana
“He treballat 
molt perquè 
el musical del 
Rei Lleó ens 
surti perfecte. 
Ha sigut molt 
divertit de 
fer-ho.”

Toni
“El dia que 
acampem és 
el que més 
m’agrada 
perquè podem 
estar tot el dia 
amb els amics.”

Ainhoa
“L’acampada 
és el que més 
m’agrada 
perquè estem 
tots junts 
durant tot el 
dia.”

Xavi
"A l’acampada 
fem 
moltíssimes 
activitats però 
el més divertit 
és dormir 
allà.”

Guille
"Ens ho 
passem molt 
bé tots junts. 
Els trobaré 
molt a faltar a 
tots durant les 
vacances."

Unai
"El que més 
m’agrada 
del final de 
curs són les 
activitats que 
fem. Són molt 
divertides."

Òscar
"He dibuixat totes les activitats que fem a final 
de curs. La que més m’agrada és l’acampada 
perquè poden venir totes les famílies i 
compartir aquests moments amb nosaltres.”

Laia
“Al meu dibuix surto jo a totes les activitats 
que fema final de curs. Mai he anat a veure les 
pintures rupestres. M’imagino que han de ser 
molt boniques i interessants de veure.”

Pep
"Tot el que he dibuixat és el que fem l’últim 
mes del curs escolar. Són activitats molt 
divertides que compartim entre tots.”

Axel
“Ja s’acaba el 
curs escolar, 
quina llàstima! 
Però les 
activitats que 
fem són molt 
divertides.”

ESCOLA SANT BLAI DE BOT
S’atansen els últims dies del curs escolar i s’han d’anar 
preparant els comiats. El bon temps i les ganes de fer 
vacances són grans aliats per a celebrar la recta final 
d’un curs en el qual els xiquets, xiquetes i professors han 
treballat i s’han esforçat de valent. L’any que ve torna-
ran amb energies renovades, però, mentrestant i abans 
que això s’acabi, els alumnes de l’Escola Sant Blai de Bot 

participaran en unes activitats molt divertides que han 
organitzat els seus professors per acomiadar-se de l’es-
cola i dels companys. Entre les diverses activitats tots els 
xiquets i xiquetes desta-
quen l’acampada, un dia 
molt especial que també 
participen els seus fami-
liars.    N.B.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

>

>

>

P
PETITS ARTISTES

Activitats de final de curs
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E
ESPORTS

Un total de 73 parelles es van con-
centrar del 6 fins al 12 de maig a les 
instal·lacions Bahia Mar d’Alcanar 
Platja per disputar-se en una nova 
edició del Torneig Audi Pàdel Series. 
La parella formada per Carles 
Monfort i Nacho Serena va procla-
mar-se guanyadora en la 1a cate-

goria masculina. 
Pel que fa a la 1a categoria femeni-
na, la victòria se la van endur Ester 
Puntes i Lydia Mestre.
En 2a categoria Toni Calafat i Jo-
sep Subirats, Maite Múria i Tamara 
Garcia van ser les parelles guanya-
dores.  N.B.

L’APS Bahia Mar ja té guanyadors

TRIATLONS

Robert Karas torna a fer
rècord a l’Ironcat de l’Ampolla

Per quinzè any consecutiu 
va tenir lloc l’Ironcat de 
l’Ampolla. Un total de 3800 
metres de natació, 180 km 
de bicicleta ràpida i 42 km 
de cursa a peu va ser el re-
corregut que van fer vora 
140 atletes d’arreu de l’Estat 
Espanyol. Un itinerari dur i 
exigent que ostenta el títol 
de la marató més antiga, pel 
que fa a aquesta distància, 
de la península Ibèrica. A 
banda del seu èxit i atractiu, 
aquest esdeveniment espor-
tiu contribueix amb un gran 
impacte econòmic pel co-
merç local.
La fita, organitzada des del 
2014 per la Federació Ca-

talana de Triatló conjun-
tament amb l’Ajuntament 
de l’Ampolla, és una de les 
més esperades del nostre 
territori a causa de les seves 
característiques, les quals 
la fan ser única i un impres-
cindible al calendari dels 
atletes.
El guanyador va ser Robert 
Karas, que va completar 
el circuit amb 08.22.36. A 
més, Karas, va batre també 
el rècord que havia esta-
blert quan va aconseguir la 
victòria en l’edició de 2017, 
amb 8.29.54.   N.B.

Robert Karas durant l’Ironcat // FOTO:  JOAN BUJ.

Medalla de bronze de 
l’equip de Xou Petit del Club 
Patí l’Aldea al Campionat 
d’Europa. Després de l’or 
al campionat d’Espanya, les 
patinadores aldeanes arri-
baven a Reggio Emilia com 
un dels equips favorits amb 
el seu programa “Without 
the sun” ideat pel coreògraf 
i membre del grup Manel 
Villarroya. L’equip aldeà ja 
prepara la cita més espera-
da de la temporada amb els 
World Roller Games que se 
celebraran a Barcelona el 
pròxim juliol.  A.P.

Bronze del 
patí aldeà al 
Campionat 
d’Europa  

Natàlia Barraguer
AMPOLLA

Betalú, històric tetracampió de la prova. // FOTO: TITAN DESERT.

Josep Betalú és rei del desert cross

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Edgar Nolla, esportista de 
la Unió Atlètica Montsià, 
lluirà al seu equipament 
durant la pròxima tem-
porada el logotip de l’ACE 
Cistinosi, la qual lluita 
contra una malaltia mino-
ritària que incideix sobre-
tot en edat infantil i que es 
caracteritza per l’acumu-
lació anormal de cistina.
L’atleta del club ampostí, 
el qual ha arribat a acon-
seguir medalla de plata 
en la prova dels 60 me-
tres llisos i bronze en la 
prova de perxa durant el 
darrer Campionat d’Es-
panya disputat a València, 
ha volgut fer aquest acte 
solidari per tal de donar 
més visibilitat a casos com 
el d’Edgar, un xiquet de 9 
anys dels Muntells que 
pateix cistinosi.  N.B.

Edgar Nolla 
se solidaritza 
amb l’ACE
Cistinosis

Per quart any consecutiu 
l’ampostí Josep Betalú ha re-
validat el triomf a la Garmin 
Titan Desert, la competició 
ciclista per etapes que es 
disputa al desert del Marroc.
La cursa, que va començar 
el 28 d’abril, va portar als 
centenars d’intrèpids parti-
cipants a recórrer 600 qui-
lòmetres sobre l’arena i les 
muntanyes del desert del 
Marroc. Una prova que ja 
és familiar per a l’esportista 
ebrenc Josep Betalú, únic en 
guanyar quatre vegades con-
secutives aquesta difícil pro-
va on els ciclistes han hagut 

de resistir les tempestes de 
sorra del desert.
Aquesta vegada Betalú no ha 
aconseguit cap triomf d’eta-
pa, però els seus bons resul-
tats en el global el van por-
tar al final, ha aconseguit un 
temps favorable de més de 
tres minuts sobre el segon 
classificat, Guillem Muñoz.
El podi femení va ser per a 
Anna Ramírez, guanyado-
ra en totes les etapes d’en-
guany i també la vencedora 
en les edicions del 2015 i 
2017.  A.P.

Albert Pascual
AMPOSTA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Durant tres dies, Amposta s’ha 
traslladat als inicis del segle 
XX amb l’onzena edició de la 
Festa del Mercat a la Plaça, que 
va tenir lloc del 17 al 19 de maig. 
“Tot i que el temps no acom-
panyava gaire, ja es va poder 
veure el divendres que la Festa 
començava amb una participa-
ció molt elevada i amb molta 
més gent vestida que en les al-
tres edicions. I això s’ha reafr-
mat el dissabte i el diumenge. 
La gent del poble s’ha entregat 
a la Festa vestint-se d’època i 
participant activament, a més 
de tots els visitants que han 
vingut de fora”, apunta l’alcal-
de, Adam Tomàs.
Enguany la festa de recreació 
històrica d’Amposta ha vol-

gut rendir un homenatge a la 
cultura musical de la ciutat, 
recreant al compositor Joan 
Suñé, creador de l’himne ‘Oh! 
Amposta’, com a pregoner. 
Així, una de les novetats va 
ser el nou himne de la Festa, 
compost per l’ampostí Tomàs 
Simón, qui també es va en-
carregar de fer el paper del 
Mestre Suñé com a pregoner 
de la Festa. Una altra de les 
novetats va ser la sortida del 
carro mortuori restaurat o la 
primera edició del premi de 
caracterització en record a 
José Tomàs, que va guanyar 
l’ampostí Pere Luque vestit de 
naturalista francès.
La Festa del Mercat va arribar 
al seu fnal el diumenge 19 de 
maig amb Lo Passeig i el piro-
musical, dos actes que es van 
estrenar l’any passat amb mo-
tiu de la desena edició i que 

s’han incorporat al programa 
de la Festa. “Lo Passeig és una 
forma d’agrair públicament la 
participació de totes les per-
sones i entitats que han col·la-
borat en la Festa. Al darrere de 

la Festa del Mercat a la Plaça 
hi ha un equip que ha treballat 
colze a colze, però també molta 
gent de la ciutadania que s’ha 
implicat”, apuntava la regidora 
de Cultura, Inés Martí. 

El Mercat a la Plaça més participatiu
A.P.
AMPOSTA

Participants vestits d’època. // FOTO: CEDIDA.

TECNOLOGIA

El cotxe elèctric, el gran engany de la indústria automobilística

Si preguntéssim quin serà el sistema de propulsió que 
impulsaran els nostres vehicles durant els propers anys, 
probablement la majoria dels enquestats contestarien 
que, en el futur més immediat, els cotxes elèctrics seran 
els grans dominadors del mercat. Aquest és un fet que 
ja es dona com inevitable, i així ens bombardegen també 
des dels mitjans de comunicació.  A més, sembla que són 
els propis fabricants els que s’han llençat al canvi de mo-
del electrificat, considerat com la revolució tecnològica 
més important de la història automobilística.
Però, és el cotxe elèctric el pas definitiu que tant ha es-
tat esperant la indústria? És el que sembla indicar-nos 
la tendència dels últims temps o, si més no, el que volen 
fer-nos creure, perquè la crua realitat és que el camí em-
près cap a l’electrificació és més un ideal que una realitat 
possible. Per això, anem a veure els grans obstacles que, 
a dia d’avui, no s’han pogut resoldre:
1.- El primer i més gran dels obstacles, la bateria. Els vehi-
cles elèctrics actuals equipen mastodòntiques bateries de 
Liti, que pesen centenars de kilograms i que són extrema-
dament costoses de fabricar. No duren tota la vida, ja que 
tenen un període de càrrega més o menys limitat, i reno-
var-les no té un baix cost, ni tan sols raonable. Definitiva-

ment, no es poden amortitzar econòmicament.
2.- El Liti és el component principal de les bateries més 
modernes i és força costós de fabricar, no és il·limitat i es 
produeix molta contaminació durant el seu procés de fa-
bricació. Altres elements que integren la pròpia bateria són 
el cobalt, del qual hi ha comptats jaciments al món i, sovint, 
en països molt inestables políticament. Això provoca que 
el seu preu ha emprès una escalada que pareix imparable, 
com el propi Liti. Molta demanda = augment de preus.
3.- De nou, el Liti és un element molt delicat i el seu rang 
d’eficiència òptima se situa entre els 5º i 35º. Per sobre dels 
35º sofreix danys irreversibles, i això vol dir que una bate-
ria exposada a altes temperatures queda danyada per sem-
pre, perdent la seva capacitat d’emmagatzematge energè-
tic. Repetim: per sempre! I, per últim, ja s’han donat casos 
de vehicles que han esclatat, sense raó evident. Bé, sí que la 
hi ha: el Liti comporta aquest ineludible perill.
4.- Autonomia. Un altre dels grans obstacles insupera-
bles fins la data. Vols fer un llarg desplaçament amb el 
teu nou i flamant vehicle elèctric? Oblida-te’n. Autono-
mies de 200 a 500km màxim. No és qüestió de temps, el 
Liti no dona per a més. S’ha exprimit al màxim, i només 
la integració de més kg. del mateix permeten allargar 

l’autonomia. I més pes és igual a menys eficiència i, per 
tant, més consum energètic. I no ens oblidem del temps 
d’espera per fer una recàrrega de, sovint, vàries hores, 
que es fan interminables per als viatgers.
5.- El cost del vehicle. El cost mitjà d’un vehicle elèctric 
actual està sobre els 40.000€, els més avançats entre 
60.000 i 100.000€. Per tant, això no els fa amortitzables 
econòmicament. Certament, amb el temps baixaran els 
preus, però costarà, ja que els fabricants estan invertint 
milions i milions en desenvolupar l’electrificació del 
parc. I no ens oblidem, la costosa bateria no ens durarà 
tota la vida. S’han fet molts càlculs i la mitja està entre els 
5 i 10 anys. I amb el pas del temps, totes les bateries per-
den eficiència i capacitat energètica, reduint-se la seva 
autonomia paulatinament.
Tot plegat, el camí cap a l’electrificació del parc serà 
llarg i molt complexe, més del que ens volen fer creure. 
Ens intenten vendre que ja és una realitat, que no hi ha 
marxa enrere, però la crua realitat és que, si no es troba 
una nova forma més eficient d’emmagatzemar l’energia, 
malauradament haurem de seguir amb el que tenim, car-
bonitzant i destruint el nostre medi ambient, aquesta sí 
que és la veritable realitat!  

per Jaume Querol

D
DIVERS

800 PERSONES van degus-
tar el famós recapte de la Sénia. 
Este poble del Montsià va cele-
brar la 37a Diada del Recapte 
al parc municipal, una jornada 
que posa el punt final a la 16a 
Fira Gastronòmica de La Sénia, 
que des de l’Ajuntament ja veu-
en com una segona festa major 

coincidint amb l’arribada del bon 
temps primaveral que acompan-
yava a mitjan maig. 
Un any més, els restauradors se-
niencs han estat els encarregats 
de preparar esta olleta, i els quin-
tos els que han repartit el plat 
entre la gent que es va apropar 
al parc municipal.  C.B.

Recapte de germanor a la Sénia

XI FESTA DEL MERCAT A LA PLAÇA D’AMPOSTA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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L’Ajuntament de Tortosa 
ha facturat durant el man-
dat que ara s’acaba almenys 
440.793 euros amb els mit-
jans de comunicació del grup 
L’Ebre. Les xifres correspo-
nen als exercicis 2015, 2016, 
2017 i 2018, segons la relació 

de factures amb Ebre Imatge 
i Comunicació SL, Ebre Digi-
tal SL, La Veu de l’Ebre, Li-
micola SL (Diari Més Ebre), 
Terres de l’Ebre Comunica-
ció Multimèdia SL i Imagina 
Ràdio SL. Una situació que 
contrasta amb el fet que Ca-
nal Terres de l’Ebre, un dels 
mitjans d’este grup, ha estat 
operant durant més de cinc 
anys sense llicència d’activi-

tat per als seus estudis ubi-
cats als baixos de la residèn-
cia L’Onada.
Segons el web municipal, 
durant l’exercici del 2018 
el grup L’Ebre ha acumulat 
factures per valor de 104.064 
euros. El mitjà que ha rebut 
més diners públics ha es-
tat el setmanari gratuït Més 
Ebre, amb un total de 18.120 
euros. Però en la relació de 

factures amb este grup de co-
municació també destaquen 
els 12.083 euros al periodista 
Joaquim Rambla Manzano, 
que en els exercicis anteriors 
no tenia cap factura direc-
tament al seu nom. Només 
este periodista ha cobrat més 
que tot el grup Doble Co-
lumna, format per Canal 21 
Ebre, el periòdic Cop d’Ull i 
els digitals Canal21ebre.cat, 
Uncopdull.com, Teveon.tv i 
Marfanta.com.
Durant el mateix 2018, el 
grup Doble Columna va re-
bre de l’Ajuntament de Tor-
tosa unes quantitats molt 
inferiors. En concret, Canal 
21 Ebre va rebre 1.715 euros, 
mentre que Doble Columna 
va facturar 8.806 euros. En 
total, 10.521 euros, el pitjor 
any de tot el mandat. Això 
van ser 6.860 euros menys 
que el 2017. El 2016, el grup 
de Canal 21 Ebre i Cop d’Ull 
va rebre 41.637 euros, men-
tre que el 2015 va facturar 
24.940 euros. Durant este 
mandat, el grup Doble Co-
lumna ha rebut 94.479 euros, 
és a dir, menys d’una quarta 
part del que ha rebut el grup 

L’Ebre. En el cas del grup 
Doble Columna, els diners 
rebuts són per conceptes 
diversos com publicitat ins-
titucional o la cobertura me-
diàtica d’esdeveniments.
L’Ajuntament de Tortosa 
ha facturat amb altres mit-
jans de comunicació, però 
també quantitats molt me-
nors a les liquidades amb el 
grup L’Ebre. Durant el 2018, 
només Tortosa Media, l’em-
presa pública que gestiona 
l’emissora municipal Ràdio 
Tortosa, va rebre 137.169 eu-
ros. El diari Ara, 1.436 euros; 
El País, 1.150 euros; El Perió-
dico de Catalunya, 720 euros; 
La Vanguardia, 710 euros; el 
digital Surtdecasa, 2.740 eu-
ros; el nou propietari de la 
revista L’Estel, 12.705 euros; 
Ràdio Teletaxi, 913 euros; 
Ràdio Ulldecona, 520 euros; 
Ràdio Estel, 544, euros, i la 
Cadena COPE, 181 euros. A 
part de Rambla, altres perio-
distes que han emès factures 
a títol individual són Sílvia 
Tejedor, amb 200 euros, o 
l’excap de premsa de l’Ajun-
tament de Tortosa, Albert 
Mestre, amb 8.530 euros. 

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cul-

turals del cap de setmana a 

les Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt 

del món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit 

de la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt 

del món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Natàlia Barraguer ens expli-

ca l'actualitat esportiva en 

les diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes 

se celebra el ple municipal, 

que s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per 

Jesús Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un 

nou col·legi de les Terres de 

l'Ebre, amb els més petits 

com a protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de 

Batea / Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural 

del cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de pre-

msa de la setmana, emeses 

íntegrament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del 

món

16.00 Ple municipal de Batea 

/ Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la sema-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de 

Tortosa / Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

DIVERS  

La ‘repartidora’ mediàtica de Tortosa

Roigé i Rambla en una visita recent de l’Arxiconfraria al Vaticà.  // FOTO: ARXIU.

Gustau Moreno
TORTOSA
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 Soler assoleix una 
majoria històrica amb 
Enlairem Deltebre, tot i la 
força d’Alginet #p4 

 Josep Caparrós, Joan 
Roig, Núria Ventura i Josep 
Bellaubí fan majories la 
Ràpita, Alcanar, Ulldecona 
i la Sénia #6

 Francesc Barbero, nou 
alcalde de Flix, mentre 
Francesc Moliné també 
pot governar sol a
Móra la Nova #p7

 Joaquim Paladella torna 
a arrasar a Batea, amb 
una majoria absoluta de 
sis regidors  #p8

 El 26-M fa que més de 
72.000 espectadors mirin 
Canal 21 Ebre durant la 
jornada electoral  #p10

 Majoria socialista a 
Benicarló, necessitat de 
pactes a Vinaròs, i victòria 
del PP a Peníscola #p11

 Els afectats per les 
picades de la mosca negra 
impulsen una associació al 
Baix Ebre  #p21

 Creix la producció i 
l’ocupació de gran part de 
les empreses de les Terres 
de l’Ebre durant el 2018 
#p26


